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Statement of Tomés Melone,

Bushfield, Nenagh, Co. TIpperary.

T was: born on the Tth August, 1896, in Meedin,
Tyrrellspass, Co. Westmeath. My mother was a National
School teacher. My father was born in London, His
pebp&erham.been associated with the Fenlian movement, and,
in econseguence, some of them, including my grandfather,
had. to clear out of Ireland. I don'®t know to what extent
they were associated with the Feniané, but that is how
my father came to be: born in London. His pébpleehad
gone: over there, all except an old unele, Andy, who
toek ca;esof'thesplape at, Meedin, and he took my father
over to Ireland when the latter was very young, to live:
there. Both sides of the family were associated with
the national movement, with the Fenians, ete. - both
my’ mother's side andi my father®s side: - and I donft
remember any’ timer when I was nbt a.rebel, iﬁwen£ to
school locally. Then I went te the: Francliscan College:
in Multyfarnham and spent about five years there.

I first became actively assoclated with the modern
national movement. &t the: time of the Redmond Volunteers.
I was only a schoolboy then, or-little:befter. I waé
in the National Volunteers.

Sometime between 1911 and 191%, at a Peis in
Mullingar, I met Liam Mellows. He was introduced to me
by somebody whom I cannot now place in my memory. He

was keen on establishing a branch of the Fianna in our



area at that. time, That was my first time meeting him,
I cannot remember‘ﬁho Introduced me to him but he was
passed on to me: by somebody. Tt might have'ﬁeen my
brother, Seumas, who first met. him. Mellows did
actually establish a branch of the: Fianna in Athlone that
time:, and as I agreed te join he: attached me to the
Athlone branch. I was only once or twice in Athlone

at parades. The intention was that we would establish
& branch of the Fianna in our own part of the: country,
Tyrrellspass, which is twenty miles from Athlone, but

we never got as far as &6ing that because the Volunteers
were: started thenzand a Vomunteer'06mpany was established

at Tyrrellspass.

Rev. Fr, Smith, C.C., was in Tyrrellspass at the
time: the Volunteers were founded, and he: was largely
responsible for the movement in that area. He was
moved from Tyrrellspass some time before the Rising.

We: believed he was transferred because of his revolutionary
mieﬁs and activities, His transfer at the time it took
place, was & serious blow to us. I think had he been
with us at Easter'mglé,.that the: Tyrrellspess contribution
to the: fight would have been more formidable: than it was,

Actually, Iﬁsupposé%it_applied tanmostzgountry
areas, but I knew, through Mellows, that there was a
rebellion coming off, and that the mobiliisation for
Easter Sunday 1916 was not just an ordinsry parade,
Seumas was in Limerick at this time teaching at the
Jesult College: there. I wag, toya certain extent, in
.change=of the Tyrrellspass area at the: time. We, that

is, the Tyrrellspass Company, were: connected with:
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Tullamore and Drumraney rather than with Athlone. There
was a.Gbmpanyw of course, in Athlone, but our local

- agsociations with the McCormack's in Drumraney and with
‘Peadar Bracken and Seumas'Brennén in Tullamore lXinked
these: Companies togethers. I travelled several times
from our  own place to Drumraney, over in the direction of"
Moate, with despatches and they, the McCermack's of
Drumraney, came 2¢ross with despatches from théir'arga

too, or they came over to discuss affairs anyway.

My brother, Seumas, came home for'the:Easter‘holidays
and! we: mede all the arrangements that we could, Our |

original plansg were to blow up the: bridge at Shannonbridge.

I knew, for some short time previously, that the
Rebellion was comihg off on Eaéter-Sunday, and that when
we: set off on that day that it was not just on parade
we were going. 'During the week before Easter we were
Busy getting gelignite, arms and other equipment
together, We: thought the: amount of gelignite: we had
was considerable then, but‘frqm.experiénce_gained since
then T now realise it wasn't as great as we then ﬁhought.
Iiﬁelieve, however, it:was:enough.to destroy the bridge

at Shannonbridge if it were used effectively.

There was a local men whom wé hoped would come
316ng and work this gelignite but he did not come. The:
man in question was a pump er well borer and, a&s a result,
had some experiencerih the use of. gelignite. Tt was,
of' course,, because of the nature of his work that he
managed to &ccumplaté:the supply which he: had. Adithough

not willing to come with us, he gave us all the fuse,
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detonators, gelignite and other equipment which he had,
including a Hewth rifle., He: instructed us as bes:t he
could on how to use: the explosives to the best advantage,
This man was in the Volunteers and, T believe, would

_have found himself in the firing line if the Rebellion had
developed.

‘Our instructions Wwere conveyed from Headquarters
through Melms , andt it was from him we: got. the
inst;ructionss to blow up the: bridge at Shannonbridge,
afterwards going on to join the Galway unit with the
Athlone, Drumrsney and: Tullamore groups. We: Were to go
on Into Galway. I other words, the plan for the Rising,
as far as we were concerned, was that the Drumraney
unit and our own and Tullamere would join up with Athlone
and' proceed: to Galway, I am not; certein 1f Athlone
Compeny; was to come: directly with us or not, but i'f; also
was te go to Galwey. Possibky the Athléne people were to
do something to the: bridge at Athlone, | I don't know
that, I;hese were the: plans that I was glven I;y Mellows
sometime: prior to the: Rising. ]Enc-id:entally, Mallows
wes in jail or deperted for a short time before the Rising.
He escaped and came: back & very short time before: it,

He passed through our place on his way to Galway. I
saw him and spoke ta him. Tt was then we got finel
instructions in connection with the Rebellion,

My brother, Seumas, by the: way, was in the Howth
gun-running. He brought two rifles down from Dublin that
time after the: Howth gun-running. We had these and also |
some shotguns. We had two .22 rifle.s‘ and I had an

automatic pistol. Seumes hadi a +32 revolver,
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We: also had & sort of a Winchester- sporting rifle,
probably a Ji, but we: only had a few rounds of ammunition
for this &nd I don't think it: was in perfect repalr
either., The remainderrof‘oun’COmpapy were armed wWith
shotguns. | Everyone: that turned out had some kind of a
Weapon. Seumas had a,revolveﬁ-of‘sorts,ia +32, and &
Howth rifle. I hed a .25 automatic pistol and one of the
Howth rifles. Of course, we underétoodnat that time that
the moment we would get to Galway, we would all be:

_handed arms,. We only looked on the arms we had as good

enough to protect us on qur-march to Gelway.

T an informed by my brother, Seumas, that
although seventeem of the Company indlicated at some stage
during Baster: their willingness to fight, thet only seven
or eight (eight, I think) sctuslly pareded on Easter
Sunday. |

When we returned from Drumraney after getting the
counter-manding order wWe remained ﬁnder'arms g% our own
nouse. During the: following week, that is, while the
fighting was on in Dublin, the other nins or ten ceme to
the house and volunteeered to fight if we got further
orders, Seventeen represented. about 60 per cent of the

total strength of the Company at the time,

We had orders for this parade on Easter Sunday.
I don"t know that we had anything written but, in
between times just prior to the rebellion, we had been
over in Drumraney at the McCormack'®s, and in Tullamore: -
Bracken and Brennan were away from'Tullamore at this
t.ime: - but we discussed our plans for the Rising between

ourselves. It was probably through the McCormack's



at Drumraney we: were in touch with Headquarters in the

. few days immediately prior to: the Rising. We: took our
orders fram;them; Seumas might know & little bit more
with regard to orders than I, but we took our'rationé and:
all the things we were: supposed to take,'including
needles, thread, buttons, extra shirts, socks and first-
&id equipment. As far as I .can remember, the first-aid
equipment consisted ofi'a roll of bandages and a small

bottle of iodine for each man,.

There were three brothefs of us in the: Volunteers
but we decided to leave the yourngest. at home, When
we had gone a certain &istahce,_he:came:aﬂter*us on &
bicycle. His name was Joe., He was captured with me
in Westmeath but he was only taken into;MuIIingar
Barracks, released from there and Jet home again., He

was only seventeen years old then.

The Tyrrellspass Compeny mobilised at our own
house' on Easter Sunday and set out. for: Drumraney.
When we got. over near Drumraney, where we were to meet.
the Drumr&neﬁ and Tullamore Volunteers, we got the:
word that the rebellion was:aff; Peadar Bracken and
Seamus Brennan both: came down.to Tullamore in prgparation
for: the: Rising but returned to: the City when they got
the: eountermending erder. I think it was Praofessor
Liam.ﬁﬁBriain;of;GaImay who brought. word to Dfumraney
about'the'cancellatian of the plans for the: Rising.
I did not meet him at all but I know from others that
he brought the message to Drumreney that the Rising was
off. | R
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We had hired é local Jjérvey- w_jith his horse and
side-car to carry some of our stuff, because we were
travelling eariliy*,, in diaylight,‘and we could not carry
these things so well on bicycles. We were tolid to
attract as little attention as possible, and we told this
man whom we had hired that we were going to an Aeriocht
in Moate:;, which was in the dfrection we were going anyway,
but when we got & certain distance, we let him go back.

I don't think he knew where we were: going but he may have
susp.ec—:.ted'._ We passed through a village called
Ballinagore: and were probably noticed by, the R.I.C. there.
At any, rate we were follewed by an-R.If.C. man, This

was quite a usual procedure. tne or sometimes two R.I.C.
followed groupé of Volunteers ahd?, occasionally, suspected
individuals in order to report on their movements.

When: we: discovered that we were being followed Seumas

and T dropped back and halted the R.I.C. man, He
appeared to be quite friendly and obviously thought we
were on an ordinary parade, We told him we objected to
being followed and he told us he had no alternative -
that he was only carryling out arders. We took the valves
out of his bicycl’e and proceeded on our journey. He:
didntt raise much ebjectiom but szid he'd have te repert
the: mtt;er and that We'd get inte trouble. He: had no
arms - We searched him - as we: could do: with an extra gun.
We considered it would be unadvisable to allow him to

follow us to Drumraney where he might see too much.

I mention this to show that we: were definitely
under the impression: that the fight was coming off for
certain. Normally we wouldn®*t have: interfered with this |
R.I.Cs man. We: had the jjarvé;c car still with us at this

stage.



When we got the: countermanding order then, we
were in & 1little bit of a fix to get back agein.
First of all, some of our feilows hadi no bicycles but
had tf&veﬂﬂedion this car, and, needless to say, money
was: not very plentiful as we had spent all we could
. afford on equipment, clothes, boats efc. during the
previous week, Seumas and 1 cycled into Kilbeggan and
hired a motor car. The owner and driver of the car was
a man namedi Hennessy. %We tqld‘him we were going to a
dance,. When we got to where the remainder of the boys
were: waiting with the guns gnd other equipment, we
explained what we really wanted., At first he refused
to drive; but when we pointed out that he: had no option =
that we: were commandeering him end the car - he was
helpful enough. We told him he would be paid some: day
and offered to give him a receipt, bBut at that stage
he said hé didn*t mind if he never got paid. I am
mentioning thﬁs-incident beczuse: I think this motor car
mist have: been the first to be commandeered in the name
of the: Irish Republic. This was EasternSunday night,

We arrived back to our house at Meedin sometime
about midnight. We remained in the house. After
having something to eat we arranged for sentry duty,
at which wejall took turns, and the remainder went to

sleep in beds er on chairs or wherever they could manage.

On the: following day, some oﬁ'the;boys went back
to their own homes but returned later, ‘Wérwere given
to understand that'this was only & very temporary lull
in: the arrangements, We understood that the Rissing
wes not off altogether. We were to stanﬁ to. Thet is
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what we wers: t61d, not to disband at 2ll but to remain

under arms or remsin mobilised, and we: did remain

mobilised. We remained mobilise&,from.that-time;oh,

some of us until we wefé arrested ten ar twelve days later.
Weewere,left under the 1ﬁpressian that we would gev.

gnather message., We remained around at our'owﬁ home

waiting for this further message.

On ﬁhe following day, Monday, my brothef; Seumas,.
and T went in different directions to try and get in
contact with somebody who might know something. We
were not so very far from Dublin at all, about fifty
miles. I supposéeit was about Tuesday - or possibly
Monday night - we: heard that there was. shooting in Dublin,
Then we;cameato;the:conclusion, of eourse, that we had
veen fooled some: way or another and Seumes went to
" Drumreney, and. I went to Tullamore, This was Monday night
I think. There: was nobody in Tullamore who knew
anything more than we did ourselves. The two;imgqrtént
people, Brennan and Bracken, had gone to Dublin ané%%ome
of the McCormack®s had gone to Dubiin too. . Nobody

knew anything,

We: decided, about: Tuesday, that we would try and
get to Galway and carry out our original plans, but
nobody seemed to know what was the: best thing to do.
Some of us were in favour of trying to go to Dublin.

We did not hear of any fighting anywhere execept: in
Dublin but we did go to a place called,Horseleép,

where the faibway from Galway to Dublin crosses the
road between Kﬁlbeggaﬁ and Moate, TWe. tried to blow up
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the: rallway bridge here., We chiselled. out: the: mortar
between the: stones of the bridge and put inm about 2 1lbs
of gelignite Into the craeks, We: then attached a fuse
and detonator and set 1t off, The: explosion was lgud
enough but it failed to do any damage.. It was a failure.

‘The: destruction of this bridge was not in the
original plans but we thought it: might help te prevent
enemy: troops from reaching Dublin from the West. We
had sn idea that the destruction of the Athlone bridge
was in the original plan, and that: by destroying the same
railway line at a point nearer to Dubliin we would be
helping the original plan to some extent. After the
'expmosion we: had to clear away but we got in.touch with a
man nemed Kelly of Castletowngeoghan who, we thought, might
know more: about explosives than wézdid and attempted to
blow up the same bridge on the: following night. We then
got some tools and bars from Kelly and removed a section
of the railway line. That is all we could do. We
gt11) had a little gelignite left but didn't consider
we would be: justified in wasting it on &noiher atfempt.

I don*t know whether the removal of the rail had any
efﬁecé.

'On Tuesday or Wednesday of Eester Week about four
R.I.C. approached the house:. . I learned subseguently
that they came within a half mile or so of the house
by maotor and then approached on foot. I was one of the
sentries at the: time and T fired to warn the boys inside.
The police: retreated, firing a few shois as they did so.
A1l our boys turned out and some. of them fired in the

direction of the: police but after the first shot or two
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I didn't see anything to fire: at, We learned from the
neighb;urs that the R.I.C. cleared back to their car
immediately and drove away.. The R.I.C, were:within
three or four hundred y&rds from the house: when I saw
them and they didn't approach any néarer on that occasion.
On the following déym I fhink, another party of R.I.C.
spproached from the opposite direction. They were seen
by our sentries who agein opened fire. T was in the
nouse: when the shooting started but I ran out immediately.
I had a Howth rifle. The police took cover and opened
fire. Aftér five or ten minutes they retreated and we
remained in pcsition'till we found out from the
.neighbours that they had gone: away. There were: about
five or six R.I.C. in the party.

The third-atteﬁgt by the R.I.C. to approsach was
much more: serious than either of the first two.  They
succeeded in reaching & fence within 4O yards of the
house before they were: discovered, They fired fifty
or sixty shots and we réplie&‘from the house this time.
Some of the windows and some: slates were broken. I
was firing from an upstairs windew, I find 1t nard to
say hew long the shooting continued and possibly our
boys continued. to fire after the R.I,C. had retired.
Qur inexperience may have exaggerated the length and
Intensity of'this;engagement, but I think now it must
have lasted from 2C minutes te a half an hour. I
thought at the time that ft wes & much longer fight.

and some of the others who were present think so still,

Our arms were very limited and, with the exception

of the two Howth rifles, could not have done much damage
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but at all events we drove the enemy back. I think
there must have been about ten R.I.C. in this party.
I heard they came from Dalystown and Rochfordbridge,

bpth about 3 miles from our house.

T an attaching here a copy of two sworn
affidavits in connection with the time: which I think
should be attached to this statement (Appendix A.)
When this: statement Was;d;aﬁtedee found it difficult
to agree as to the length of time these engagements
lasted. Some of thezboysathoughﬁ they were longer:
and’ scme, including myself, thought they were: shorter,
0f course, it is not e&éy to say at what moment exactly
an engagement ends. I am sure we did not know when
exactly the enemy retifed, and we were on the alert for
much longer than is stated in the affidavit, On the
other hand, if the length of an éngagement is to be
estimated from the firing of the first shot until the _
firing of the: last one, I think thése-engagements were
mach shorter than stated. The times given in the
statement represents the average opinion of thase

concerned.,

One night during Easter Week my brother, Seumas,
and I were returning towards home when we: were called
on to halt at a place called Newtown, between Tyrrellspass
and‘Kilbeggan. We: were cyeling and refused to halt.
The R.I.C. fired two or three shots and we replied |
without getting off the bicycles. There: were three

R.I.C. in this patrol.

A statement by ex Head Constable McGreal
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who was in chargéeof Tyrrellspass R.I.C, station during
Easter 1916, should alsc be: attached to this statement
-(Apﬁen&ix B.)

We knew by Monday or Tuesday of the week following
Easter that ihe Yolunteers had surrendered in Dublin
and that executions: had taken place;, We disbanded on,
Ifthink, Tuesday morning. Seumas; went off and succeeded
in getting back to Limerick. He was taken off the
train just as he arrived in Limerick. He was arrested

there.

On Thursday morning of the week following the
rebellion, when we: woke up: the place: was surrounded by
military and police. They were frem;Mullingar whére
there was & military statlion. They called on us td
surrender. When we disbanded I’consiﬁered~therquestion
of going on the run but finally decided against ;t.

T had & feeling that I would be executed and that I
might as well fight it out to the last. We: had heard
very exaggerated reports aboutrthe‘numbér°executed in
Dublin andi T felt certain I would be shot out of hand the:
moment ] was captured. As I explained before we had two
good Howth rifles, with about a hundred rounds for each
of them, and we would be able to put up & good fight.

We had a secret dump: in the room for arms. It was
fairly secure: and at no time during subsequent railds

+as it ever discovered. Nearly all the arms (except
shotguns) of the Company were kept in this. When we
eventually decided to surrender we: hid the Howth rifles
and one revolver which was in order. Tao or fhree

0ld broken revolvers and one .32 or .38 Winchester
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sporting rifle were useless and we left them for: the
police to find. The fzect that they got these, in
addition to the Browning .25 which I kept concealed on.
my person, helped to conwince them that they had got
all the arms in the place.

My brother, Joe, and I were actually asleep
when the police: and military arrived but as the whole
pmacé was barricaded they weren't able to rush in suddenly.
My mother, who was up, refused éo open the door for
themn. You see, she never opened the door for a raid.
They always: had to break in, That was one of her
p¢incﬂpiesh that they would have: to break in. The

'local Sergeant did not want any trouble and he carried

on negotiations with her' from outside, We were
upstairs and she wﬁs downstairs acting as iniermediary
between usi and the enemy. They had the usual
exaggerated reparts of our numbers., An R.T.C. men

afterwards told me that the report they had was that

_there. were supposed to be three or four hundred of us

there, They were much hore-&ﬂraid of us in the local
barrack than we were of them. I often regretted
afterwards thet we did not. attack them. We: could heve
taken the local barracks without the slightest troublg.
The RQEQG. man told me that,. If we: had only appeared,

they were prepared to surrender. The!negotiatibns.went
on for-a long time. T refused to surrender. They told
my mother- that they had no instructions to arrest us,
that. their only business was to search the house and that,

if we came down we would not be Interfered with.

¥ had this 1little .25 automatic concealed on me
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&8s best Iicoul§, on the offchance;th&t it might be
useful to me some time,but, when we: came downstalirs,
"one of the R.I.C. hit me with a rifle, They searched
me and they got my pistoli very easily where I had it
concealed. When they hit me, I tried to pull it out
from where I had it concealed on my person and that 1is
how they found it. They disarmed me anyway and they
took the two of us away, first to the‘locél barrecks.
They were very much amazed to find that there was not &
hugeag&frison in the place., They were disgusted with'
themselves. We: must have kept them there: for several
hours before they approached the place - just to glve
you an idea of what might haye been done. I don't
know. how many of them were there, but there were iarge

numbers: of military and police.

We were teken first to the local R.I.C. barracks
and then to Mullingar. We: were left in a c¢ell that
night and on the following morning my young brother,
Joe, was released. He was taken out and sent home.
He: was allowed to come in to me and talk to me afterwards..
I was taken from there up to Dublin. T think we
called at Kilmainham or some other place but we did not
stay there. T was eventually lodged in Richmond Barracks.
T think T arrived in Richmond Barracks on Friday, that 1is,
the Friday in the week following Easter Week, I know
that Sefén lcDermott was still alive:whén I arrived
‘there because he: was in the actual room where I was put.
Ee was taken out, I think, the next day or maybe that
evening but he was there actually when Iiarfived, He
was one of the peopie whom. T recognised when I went 1n

there. because: I had known him previously. Of course,
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I was a very insignificant man in the movement at that

time and I don®t think an&thing worth mentioning passed
between us. ﬁe:seemed to be in the best of humour and

wasg all the time encouraging the boys. He was in the

very best of humour, the: very same: as if hothing had
happened but I‘bélieveehe knew he was: going to be executed.
T remember some of the boys remarking to him %You have a
great chance now when they did& not execute yoﬁ before this!®.
. But he just laughed at them, as much as to say, "*oh! N
I haven't any doubt about that at all®, In fact; mﬁ'

own impfessionyw&s:th&t heeﬁould be aibit disappointed if
all the rest of them were taken and he were left alone.

He: was not worried about it anywsy. T cannot rééall
whether it was one night or two nights he: was: there with

me before he was taken out.

I remember that Geardid 0O'Sullivan was also in
that room with us in Richmond Bafracks; He may have
been taken out for- courtmartiall, but he came back to the
room again afterwards because he: was still with us after
Sefin McDermott had been taken away., We seemed to nave
been a good while there. ‘Ii was nearly a fortnight

before we were deported.

I was there during Asquith'"s visit. Asquith
actually spoke to ﬁe. When he aﬁd the officers whao
accompanied him entered the room, one officer ordered us
to stand up but. I did not stand up. T think mest of our
crowd did not stand: up. I know I was lying in a corner
across the room when an cffﬁcer came over and shouted at
me to stand up. Asquith said, “No! That's alright“.

‘He came over- and spoke to me., He asked me ;ﬁir'had any
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complaints. I don"t remember what answer I made‘him
but I don™t think I% was & very civil one, 1 said

| something’about not being treated as prisoners of war, .
and he: said something about, "In what way are you not |
being treated as prisoners:of:war? Is your food not
alright?ﬁ I sald, "If‘we.were'prisoners of war, our
leaders - our officers - would not have been executed',
Then he passed on. He did not stay more than five or six
minutes In the place, Before Asquith came, the food

and conditions generally had improved out of all
recognition. We wére not worried an awful lot about the
food we were getting at that time. About a week or a
fortnight after we arrived there, we were taken away and

sent to Wandsworth prison in England.

. T would like to refer pere;to the statement made
to the Pensions Board in support of tﬁe clains of ny
brother Seumas and myself by ex-Head Constable McGreal,
or whatever he was, who was the R,I,C. Sergeant of’
Tyrrellspass barracks: in 1916 (Appendix B). The men’
is dead now I know, but his statement, which 1s: a good
one, should be on the Pensions' files. . At the time I
| got in touch with him he was in Sligo, end he told me
that he had come to Dublin in 1916 bringing up the stuff
- that was captured in our house: and to give evidence 1n
my proposed courtmartial, I @id not realise: at the;time
that my being kept so long in Richmond BRarracks while
several groups wérezsent off for Iinternment meant that
my courtmertial was pending. This man claimed, however,

that he put in a pliea for me on account of my youth.

Henry Dixon was a great friénd of mine in Wandsworth.
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Gr.iffitlr; was also there. He was sent to Reading
afterwards:. Larry Ginnell, M.P., & neighbour of mine
at home to whom I used to give lessons in Irish was a
great friend of the family, and he came in to see me when
I was in W&nd’swoi't.h. He: was very, very useful. He:
used wear a swallow-iail coat and he would get the crowd
arocund him in a ring. He: would: whisper "Search the coat
now, boys. Search the: coat now, boys", énd‘ we. knew how
to get ‘at the teil pocket of the coat. He would have it
full of cigarettes, matéhes and tobacco and, when we

had taken out the cigarettes and matches, we would dump
whatever letters we had into his coat. He took noté:s
of our compl&.:l.nts:. and did them in his usual shorthand,

He could not write normally, as far as I know, as he had
a shake or something, but he used a sort of shorthand of
his; own, He made numerous notes while he was in there. |
lrs. Gavan Duffy. was another who came in to see: me there.
She spoke to me or I spoke to her in ]Erisﬁ. Whatever
warder was there ob jected, and: she gave me a Flinne

when she was going away, I dont know what became of it
afterwards, I think it was stoien or taken from ne
afterwards. She was the wife of Judge Gavan Duffy who
dfed recently. '

We: were: teken to Frongoch some:t:im.e' about June,
There: were & good many fellows there béforea us but some
came after us, We were: in the South Camp. Mick
Staines was 0/C of the South Camp when I got there.,
Ginger 0*Connell T think was there afterwards. There was
& Camp Councili of O0fficers. Anybody with a rank was
on it, and I was on this Camp: Council. I think the

I.R.B. was very active in Frongoch because everyone who



19.

was on the: Camp Council.wasi an I.R.B. man.

We: were taken in groups-frém Frongoch back to
Wormwood Serubbs in London and were brought before: some
sort. of an IhvestigationuBoar&.eonsisting of both
military officers aﬁd_civirians, They ha&,filés on ggch
prisoner and the: investigetion consisted of questions
with: regard to our aétivities during and prior to the
Rebellion. We, naturally, wer&-not,very informative,
and I seem to remember that our instrﬁétions were to

confuse the Board as much as we could.

After the investigation some: of each group were
sent béck to Frongoch and some of the more prominent
officers were sent to Reading. I don"™t think anyone
was releesed directly from Wormwood Sc;ubbs but the.

decisiaon to release them was probably made: there.

For- some reason or another I was not sent back
to Frongoch with my own groug - neither was-I‘sent to
Reading. I was kept in WOrmwooq.Scrubbs:alone-for a
week or ten days and was brought a second time before the
Board. E;&on“t.know-what was. the reason for éhis |
and r?beliéve ﬁ?was the: only one who was evef-kept:back
in that way. - My impression was that they couldn't
decide whether I was dangerous or' not. I was vefy young,
hardly nineteen years old, and my youth‘may héve helpe&L
them to decide to release me, I remember one member
of the: Boardi giving me fatherly advice and warning me of
the consequences of evil ecompany. "I was subsequently
sent back to Frongoch and released some time in August
I think.
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Emongst:thosé?who were released with me were Paul
. Cusack and a creamery manager: from Granard named Cauley,

or- Crawley,., I was released some: time: during the summer.

I went straight back to fyrreilspass Bhen I was
released, We hadi instructions, of course, to get in
touchzimmédiately‘and'try to get things going again.
Peadar Bracken had been on. the run before the Rising and
he ﬁas.still on the run when I came back. He: was not
raked-in in theaéeneral round -up. I was in touch with
Peadar=Bracken from the time I came home, and we tried

to do the: best we could to get the: Volunteers together.'

Sometime about: December or cominé up to Christmas,
1916, I attended a Volunteer Convention which was held in
Barry's Hotel, Gardinér*Placeh Dublin. This was not the
Croke Park Convention, which was held in October of the
following year. The: first Convention was the first
attempt mede since the Rising to do something in a general
way about the organisation of Volunteer units throughout
the countrw; This convention conslisted of representatives
fromlunits all over: the: country. ‘All who were in touch
with. Dublin were asked to contact units and individuels
so as to make the convention as representative as possible.
The convention elected what was then called a temporary |
exeeutive., It was Bracken brought me up. At this
convention Archie Heron acted as Secretary. I aistinctly’
femember‘Archie~Heron, of course, and I distinctly
remember=Diarmui&.O?Hegarty. He had, evidently, escaped
getting arrested too. I was under the impression that.
Hegarty was appointed Chairman or Secrétary of the Army
Council or what we called thew“bublin Committee™ or he

may have acted as Chairman of the Convention. This

Dublin Committee was a speciall committee set up to
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carry on the-'woi'k of an army 'counc11~ The convention
elected an Executive first. My recollection is that It
was declded to eléc;t; an executive consisting of two
representatives from each province: plus an additionﬁl one:
from Dublin, I think the executiv.e did not exceed
twelve., Peadar Bracken andi I wére elected as Leinster
representatives, This executive was deputed to elect a
standing committee, most of whom were Dublin men or men
living in Di.ﬁ:)lill. I am unable to recall how many were
elected on this Standing Committee But T remember: that
Disrmaid O*Hegarty, Brchie Heron, Joe: Doherty of PDerry and,
I’ think, ,Ct.it.hal. @'Shannon were prominent a;; the meeting
of the executive and may have been elected on the
Standing Committee, Frank McGrath of Nenagh was

elected Qn the executive too. I ﬁet nim then for the
first time but met him again shortly aftermards and so
can recall him distinctly. I knew Vincent. Doheriy

from Derry in Frongoch and I met his brother Joe: at this
convention and remember him, He too was: in Frongoch

but T don’t seem to have: known him well there, He too

was elected on the executive.

I recall that the: I,R.B. dominated this convention.
I was told, probably by. Peadar Bracken, for Whom I Iwa.s to
vote. Both Peadar and I were members of the I.R.B.
since before: the Rising,  A: number of the other people
“there: were: strangers to me. . A number of them had not
been im;:ernedi at ell. The: only ome's that I knew
were: people Who had been very prominent in the movement
a'-ndi,, even than at that stage, outside of Pearse, Seén
McDermott and Tom Glarke, I did not know many of the: Dublin

people at all except those: T hadl met: in prison. I'
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cannot remembgr anything beyond ordinary diﬁcussion
about Srganising and: getting in touch.with fellows when
fhey'were released, There seemed to be a feeling at
that meeting that there would be a general release: of the
prisoners in & very short time, that all the=inteinees
at any rate would be released véry shortly. The
purpose of the Convention was, therefore, just to hook
things: up and get the organisation going again. I
cannot remember any more n&mes:of-those who were present
other' than those I havezaIréady given. These are the
only people I can be ecertain were there, people that 1
had met; before. The: athers were: strangers to me at the

tine.

There wasi a publican in Dubiin, He: had a
publichouse at;the-cornerjof South King St. and Stephen's
Green.. E;think he: may have: been present at this .
Convention because some time:subsehuently I was in the
pub and he recognised me, He spoke to me: and we
discussed things that passed at the meeting. \-I?think

~ his name was: Farrelly.

FPollowing the Convention, there waé:the reorganisatic
Shortly after- the summe¥ of 1917, or early in 1917,
my brother, Seumas I suppose had got in touch with Seén
Treacy and Eamon 62Dhﬁibh1r - "Eddie Kate™ they used
| call him —rof‘Baliough, Co. Tiéperary. éeumas went
down there as & sort of semi_Gaeiic-Leagueaand,Volunteer
Iorganiser. He:organised several classes down there
andi he brought me: down to Mid and South Tipperary
shortly after that. Dan Breen, Se&n Treacy, Ned Reilly,

Seumas Robinson, Paddy Kinnane and Jimmy Leahy were the
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principal people: I remember thera at that time, also

Joe' McLoughney and Micksey Cbnneil in Thurles; Robinson
had gone down to stay with Dwyer after the release of the:
sentenced prisoners in July. The Maher's: of Annfield -
near The Ragg, Thurles - were prominent in the movement
in the Thurlles area at that time. T mentioned a |
while ago Frank McGrath. He was married to one: of the
Maher's of Annfield. It was there: that Sean_Hogan

gassarreste&:aﬂter-Solohea&beg.

Before I was arrested in Tipperary we carried out
a.wéekpen&.training camp under canvas at & place called
Ballough, near Hossmore, that is, Eamon O'Dwyer's place.
Tt is near Dundrum and Rossmore, somewhere between
Thufles and-Dun@rum. We: carried out & week-end
training camp there. I don™t know whether we had this
camp for two nights or only éne night. I think we had
up‘ﬁo'a.hundwe&,fellaws on it from all over the area,
Famon ODwyer would be able to verify that. We: had
_canvas £ents, I think two or- three big tents - marquees,
We: just slept in them. A lot of us did not sleep at
all, of course. We were around the place: all night but
we went through the form of & military -routine, posting
sentries and so on like: that. Tﬁese tents were actually
used on the following Sunday for an Aeriocht or Feis,
but we were all mobilised there: and spent one night at
least under canvas. We;t6ok;a&vantage‘of the fact that
the tents were there for the aeriocht, to carry out this
week-end camp., We. did manoeuvres and drill-and that
sort of thing—there as best we could. Seumas Robinson
would prpbabl} remember that as he was:therevwith Eamon
O'"Dwyer and Sefin Tresacy.
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Just before I was arrested - I was only in
Tiﬁperary about three months altogether at that time -
we triéd'&t least twice, maybe three times, to capture or
diisarm four'R;I;Cu men who were guarding a boycotted house
near Drumbane. Paddy Kinnane, Dan Breen, Sefn Treacy
and Ned Reilly took part in the: attempt. Seumas and T
and possibly one or two locall fellows were there, It
. was very near Drumbane. We Were: staying in digs near
Drumbane: at the time. The R.I.C. were protecting a
boycotted farm in the area, The:boycotﬁe&,man.was
nick-named: "The Mock" or "Mac®, Two police=stayed'
in thé houséaall nigﬁt an&.weie reilieved by two .others
around daylight in %he morning. We hoped: to capture
all or at least two of these on their way to or from
the boycotted farm, but although we: lay in ambush at .n'
least three times both at night and again at daybreak
fthe:time for-changing the guard must have been altered
because we: didn”t succeed in meeting them. T dontt
remember: the prec1se date of this but 1t would be much,

earlier than the Soloheadbeg ambush of January'1919. R

We carried out a raid on Molloy"s of Thurles,
a big hardware place there, We got an immense lot of
gelignite: and detonators. Some: of the same men took
part. T don't know whether Sefn Treacy was in it or
not, but Jimmy Leahy, Jack Maher, Paddy Kinnane, Ned
Reilly andi Ned Maher, the latter since ordained for the
American mission, Seumas. and! I were there. The: amount
of stuff we got was so heavy that we were not able to
carry it and we had to commendeer an ass and car to cart
it. There: must have: been about seven or eight big

chests of gelignite and several boxes of detonators.
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That was used afterwards extensively by the I.R.A.
Molloy's kept this explosive in & special store, whicﬁ
was:built down in the yard, We mobilised for this
'raid\at4Micksy Connell's, He was the: man who afterwards
sent the‘famous;wire:té Sefin Treacy at Knocklong in
connection with the: rescue of Se&n Hogan. We: broke

in the doom of the: store and took'the:explosives out
through & ruin of an old Protestant Church out to the Mall
in.Thurles, We: took it away out near Annfield and we
dumped’ it eventually in & vault in the‘graveyar&. It
was used afterwards all over the country. There was a
big lot of gelignite, detonators andl I think there was
some gunpowder and fuse.. That was one: of the first
raids for military egquipment that was carried out in the

country. That was in the summer of 1917.

During that summer I was arrested for assaulting
police at Dundrum. Countess Markievicz was down there
In the area, and we were drilling with wooden guns.

The: police tried tw stop us and I hit one of them. I
was captured the: following day. A most extraordinary
thing happenedfwhen T was arrested. I had a copy of
the: I .R.B. Constitution iﬁ;my pocket when I was captured
andl T was very unessy about it, but i‘manage& to get

rid of it by burning it In the d&y-roém of the R.I.C,.
barracks. THey did not search: me: until they broughtd-
me in te the day-room. Somebedy said "Have you any
letters or documents?®, I said, "I haﬁe‘only a few
0ldi love: letters. ° Yéu don“t;wanthto>read them!"* Wnile:
T was éaying it, I took theé;u@ and flung: the whole lat

- into the day-room fire, but I was very uneasy about: it
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until the: fire had completely burned the papers.
T was taken from there to Cork where I was tried and
sentenced to two years, after which I was brought to

Mount joy' Prison in Publin.

I was in Mount joy during the Ashe: hunger strike,

Just the tail-end of the: Ashe hunger strike. That was
September, 1917. The hunger strike was nearly aver when
I‘got there., I came in undEr-éll the good conditions.
Se&n.Treacy was there at the time. -Actually'Treacy
mentioned in hiis diary that. I was in the cell with him,
In Desmon& Ryan"s book he mentions from Treacy*s diary
that I was in his cell J.J. Walsh and Fionfn Lynch
were some of the people who were there, but I was so
many tlmes in jail that I get confused as to who was with

me: at any particular time, I was in Mountjoy at a
subsequent period alse. After a short time there, we
were: removed to Dundalk and an sttempt was made to
deprive ué of the concessions that were granted as-a

result of the: Ashe hunger strike. -

We went on hunger striké in Dundalk\ﬁmme&iately
after we arrived there and we ware‘relegsed after the
strike ﬁaé.lagted eight da&s, T did the full eight
days but Se&n Treacy only did four. Austin Stack I
think was in it also. We were all. released after eight -
dayst® hunger-smrike. There: were some others released
frommMountjoy about tﬁe same time, Eivdently a general
attempt was made at that time by the prison authorities

to revert to the old conditions.

The: doctor came in after one or two days. hunger
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strike and recommended the release of several
prisoners, including Se&n Treacy. Their health was
supposed to be. bad, but the last of us did not get out
for- eight days. We: were all released after eight or
nine days. I went back to Thurles again with Jimmy |

Lesghy who was released from Mount joy at the same time.

Shortly after that, I went home to Tyrrellspass
tor agsist in reQOrganisiﬁg the 0Offaly Brigade., I was.
inétructe&.by Headquarters to do this. Although my
part cf the country, Tl‘yrre‘lllsp:as:s, was in Westmeath,

I was attached to the Offaly Brigade at that time,
because: there was: nobody very active in Westmeath at that
time anyway. We were on. the borders of 0ffaly and so
we: became: attached to the Offaly‘BrigadeQ The Brigade
Staff that was appointed at the first meeting was

Peadar Bracken, 0.C., Ned Morkan (then a bank clerk in
Birr) Vice 0.C., Eamonn Bulfin, Quartermaster, and
myself, Adjutant. We organised it fairly well,

Bamonn Bulfin is now in the: Customs and;Excise, stationed
in Birr. His sister is married to Se&n licBride, and

his father was Senor Bulfin who wrote "Rambles in Erin®,

I rémember-sdmeeof the Battallon ©.C.s too,
I used to meet them at Battalion meetings. There was
Jimmy COrrigans‘ He was & teacher and was‘teaching in
the Workhouse in Birr.  There were schools in the
Workhouse:aththat:time, He died since. There was
Paddy Gerahgty. He was executed afterwards in 1922,
He was im Tyrrellspass, in my part of the country, and
he: was in charge of the Company there. There were the

Byrne's. They were over near Bill Egan in Croghan.
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Joe Byrne-wés executed tdo inl1922. Bill Egan, who
was later Quartermaster Generél in the Natlonal Army and
now Chief of Staff, was one of this crowd. I remember
that Bill was in Offaly at the time because I was on
manceuvres with him around that time in thg.Croghan‘and
Rhode area, The: Joe Byrne ment;oned was a first cousin
of his. Joe Byrne: was executed with Geraghty during the
Civil War in 1922. Another man who used attend the
'Brigade' Council meetings was Felix Cronin from Lorrha
near Birr (sometime Q.M.G. of the National Army). He
may have been Battalion 0/C or Director of Tfaining or
‘of Intelligence. Lorrha is actually in Tipperary

but it, ﬁoo, was attached then to the 0ffaly Brigade.

During that time I had a few interviews with
Micg Collins, the nature of which may be of some: |
interest.. He stayed &t our house once or twice while
he;made contact with somebody near: Horseleap. T think
ituw&s an R.I.C. man that he was in touch with and that
he was related to Collins in some way. This was the
anti—conscription_perioda It would bé around the spring
" of 1918 because: I know we had no difficulty In getting
recruits; at the time. We were very strbng; and that

was probably the time,

I met Mick Collins in Mullingar, to where he had
traveiie@ by train. He must have: been on the run at
this time because he went to a good deal af trouble to
hide hiss movements. He: came out to our house and spent
the: night in it. We discussed orgasnisation generally
as to who was any good and who was "“no bloody good*,
as he would say - a genersl survey ;f the local siéuation. :

T took & message from him to some house in Horseleap
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and met a lady who I think was & policeman's wife.
f'b;ought back a reply to Collins, and he: went there
himself end met this man. I had the impression that

she was a sister of his or a cousin, that is, the
policeman's wife, or that the poIiceﬁan himself was
related to him or somebody belenging to him. Collins
came to our: house twice during that period to make contact
with this polﬁceﬁan, Whatever he was doing with him |
or getting nhim to do, I did not know, but this R,.I.C,

man was probably some part of the Intelligence system
that Coilihs was then organising, That might be:
interesting now. He was definitely building up an
Intélligence network and he had somebody there, but it
was all hush-hush and I knsw nothing about the detailss,
After Collins had been there the first time, I met him

in Dublin and he asked me to arrange for a second visit.
He came down again. He had stayed overnight on the

first ocession in our house at Mee&in,.but'on the second

occasion he did not sleep there.

I waé=capturea again at this time. My release
from Dundalk had been under the “Cat-And-Mouse® Act.
~O0f eourse, we did not report tol%heaauthoritie; as we:
were suppased to under the: Act, It was not very long
until they started tc look for us again. They raided
ouy’ own: house several times and they raided houses I had
been in. : It was not too eesy for me to hang on around
there, There were not very many others on the run at
'&ll at that time around that part of the: country. I
went down to Galway to meet Seumas, my brother, and I was

arrested there at a place called Killeeneen, near
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Craughwell.,  Seumas's wife came from there. This
arrest toek place immedistely after Christmas 1918, that
is January 1919. |

Seumas's wife is now living in Dublin.. She has
& great knowledge of everything that took place around
the: GCalway area in 1916. Mellows continually steyed at

her homes

Seumes and I were arrested at Killeeneen and _
taken into Athenry. We bored out through the back wall
during the: night. It was_éomewhere around Kllleeneen
that the Galway Volunteers mobilised in 1916, There
were a lot of Rllows from Killeeneen arrested at that
time, You may remember a father-and son, Miqhael_Fléming
and his son: who Were interned with usx&t‘Frongoch;

They were from the same place. Eamonn Corbett cames from
there. He: is desad. There was a man named Callanan,
known locally as “The Hare®. He has a shop or &
business house. qu:was iﬁ the: Galway fight. Hé 13
1iving now somewhere around Craughwell. I think he wes
a Commandant or Captain in the National Army. He was a
famous character down there: at tha£ ﬁimeQ T think he

got away to America after the rebellion and I think he

dld not come back for a long time afterwards. I don't
think he was back for much of the fighting afterwardé.

When Seumes and: I were arrested,‘we bored out
éhrough the back wallk of the police barrack in Athenry.
Seumas escaped through it but ¥ befng bigger than he
couldinof get througp the hole. He escaped. We: dug
out the mortar between the: bricks with penknives and used

the iron stay from under' the form as & lever, Our
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Iittie cell window had been bigger at one time but had
been buiit up to the form of a porthole, and it was the
new masonry we were able to remove. We bhad to do it
very quietly. I managed to push Seumas out through itﬂ
but T could not get through it. He: was much smaller
than T was, and he got away. | T don't think he was ever

captured again after- that.

I was taken from.that;to Mount joy where I was
sent to complete: my sentence. 'P&@dy Fleming was there
when ¥ arrived, also J.J. Walsh and Plaras Beasley.

T was amongst the twenty who esceped over the wall that

time. You have: all that story I suppose.

After that escape, I went with J.J. Walsh. to
Croke Park, We .knew it as Jones's Road at that time.
I stayed that night with the GﬂTo&le's, where I met
| Mick Collins and Harry Boland.. Thef both came: there
to) see us that night and it was ta be arrénge&.that i
would g back to Offaly. |

Iﬁ the course: of a genersl talk, Mick Collins
raised the guestion af the split in East Limerick:
between thezmanahan:&nd.Hannigan.facmiéns and how the
Volunteers in Eaét.Lim&rick were: disputing among
themselves. We discussed that. I had been sﬁying
~that it was tough for me to Be working: around Qffaly
where. I was sowell known, and he suggested that 1
should go to Limerick. He: said that he would get in
touch with me!later; and he did get in touch with me
Iz ter.. He:gawé me a definite ;nstruction that T was to
go: to Limerick, and I was to see MacCurtaim, the Lord

Mayor in Cork - ewvidently MacCurtain had been some way
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ﬁixed‘up in this Limerick split - and he: was to introduce
we to the. area, MacCurtain had been concerned in some

way in trying to adjust‘this dispute: in East Limerick
&n&xw&SE'thereforey fapiliar with: the: matters involved

and the personalities. I think-hearepresented the I.R.B. .
in the: matter. I was appainted as an @rganiser'for'the
D&iY Loan there. That was all fixed, cut and dried for
ne. I had not even to apply for the jJjob. This was
arranged bﬁ Collins. |

My ostensiblle mission to East Limerick, therefo?e.
was as a D&il Loan Orgeniser and, while I did in: fact
work: on. this job, I also gave attention ali,the time to
my real mission, wnich was the organisaﬁion of the,Voluntéers
in that area. I went;&lbng there:, Thé instructions,
of:cnurse, from Mick Collins were: to get these fellows
doing something an&‘hot;be wasting their-time‘disputing
&mangs£ themselves, and that Is actually what I did.

We: got them fighting and they forgot: all about their
troubles, Both sides came in then, and that finished

the row. ‘

It was at the‘en& of August or beginning of
Sepmembefl ﬁgig, that I was appointed as a D&il Loan
Organiser to East Limeriékh and I got & transfer te the
East:Limeriék Brigade., The Offély fellows resented 1t a
Iittle‘bit‘because I know they complained tolHeadquérters,
They wanted to get me: back and had asked Mick Collins
about it;several,times; I found this out afterwards.

He told them he wouﬂ&.&rr&nge to have me transferred back,
but then.the'iimerick fellows asked Collins to. let me

remain therezﬁm{Lﬁmerick, and so I remained,
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. In view of the fact that I was on the run as an
escapee from Mountjoy, I assumed the name of Sefn Forde
when I' went to Limerick. My reason‘for takihg this
particuiar name was that my brother, Seumas, who was also
on the run, had taken the name of lichael Forde. He,,
Seumas:, was teaching in Cork. There was a Michael
Forde from Galway who was acmually‘then in America, and
Michael Forde had & brother, Sefn, who was in America
too. T was: known by this name of Sefn Forde from then
on until the Truce, and all my activities in Limerick

were under this assumed name.

I did not do anything in the: nature of forming
Companies or Battalions or anything like: that, but I
went around to the people whom I knew were fairly sound

and discussed this whole split with them and the o
| foolishness of the spmit@ I suggested that the best way
to put an end to it would be to get them all into a fight
with the enemy, somewhere. There had not. been vefy
many fights at the time. Soloheadbeg and Knocklong
had occurred, off course. I think somewhere around in
North Cork thereuwas-a fight too. I am absolutely
certain that Collins wanted a fight started. -That was
his ides. It was, "Get goingl  Start a.guerrilla'war
therel"®  That was the gist. of his instructions to me
when T was going to Limerick. He might: have found
fault with us for not consulting‘him or not notifying
Headguarters: about proposed actions. He: often did
things like that, but he was never opposed to a fight

ANYWEY »
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After various d&iscussions with;inﬁividuaI<
Volunteers on the possibilitles of a fight Iigét a nuﬁben
of them to meet me at Kilfinane and we put: the thing
formally to them as to whether they would agree to an
attack on Ballylanders Barracks. We met at McCarthy's
house, not. Jeck McCarthy's but. Justin HcCarthy"s, Wha'
rs‘& first cousin of'J&ck. Jack was there thdugh,

There: was: no special significéncezin the selection of
Ballylanders Barracks for this attack except that it

looked a reasonably easy task.

I went to Sefn Wall who was the 0/C of the Brigade.
He: was not at the Kilfinane meeting. He was the Brigade
0/C. He was a.greaﬁ,Brigade:Q/C but he: was not much
of a military man. He never went In much for militery
affairs but he knew that I was there trying to get'
things straightened out airight, I had no particu;ar
appointment on the staff or anything like that. then.
T had no formal appointment at all, I know that Wall
knew all about why I was there. In addition to doing
the: DAil Loan, he knew that I was connected with the
military side of it too and! had been sent in by G.H.Q.
So I went to him after the meeﬁing.in Kilfinane and got
guthority from him to carry on. I went to him and said,
"We are goling to &ttack:Ballyianders-Barracks“. He
;aid, *Carry oni®, He asked me what Were;thé chances of
succesé and Iitoi&.him I thought we would ceapture it in
an hour' or two.hoursa but. I remember he made a bet with |
me as to how long it would take, It. was agreed at.
the Kilfinane meeting that ‘I should command the attack

because T belonged to neither the Manahan nor Hannigan
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factions.

Soon after Ballylanders, I was appointed officially
on the: Eagt Limerick Brigade:Staff. For- the attack on
Ballylanders: T was jﬁst selected by the boys and by Sefn
Wall. It was by popular consent that I commanded the
attack and by agreement with éeén Wall. Donnchadh
C*Hannigan was thgre but I'aid not summon Ponnchadh.
Ijmore or less was inclined to leave Donnchadh and
Manahan out of‘théething because of the split, not'exactly
that I did not want them in it but so as not to start the
TOW &gain. I had brought both sides - the O'Briens's of
Galbally, the Crowley's of‘Ballylan&érs, Ned Tobin and
all these fellows - tégether'and they seemed to gel
along alright, ‘I.thought that, by bringing the
.principals into it, it might start something again, so
we did not even tell themfit was on., Hannigan was told
. by somebody that it was on end he came along to me.

He: asked if I would have any objection to him coming along
and’I:sai@, “Not in the least! Men to fight is all we
want*, Thaﬁ:was how he:came.into it. He remained with

us then and I think that put an end to the split.

With regard to ;he Manahan an& OtHannigan split,
I knew very little of that at the time.— I was warned
at the time ﬁhen T was going to Baster Limerick not too
'ﬁo fnto this at all and not to enquire into the merits of
the two sides in the matter, and the general impression
was that It was all a.botfie of smoke: and that it was
all a gquestion of personalities, That was actually what .
T did and that was the attitude that I took any time that

it was discussed by other people, I just said, "I know

had
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nothing about it and it doesn'"t make one bit of
difference to us. What weswént to do now is to go
-ahead: and: fight". The opinion I formed, from what I
gathered at the;time, was that the whole dispute was a
bottle of smoke. Both parties to it, ‘Hannigan and
Manahan, were good: men and anxious enough to do theilr
best but you know the way these quarrels and rows spart
with a. small spark, Then somebcdjfadds fuel to-the‘
fire and eventually it deveiﬁps inte something very serious.
It was a very serious affair therezin.East Limerick‘an&,
if it hadi been allowed to contlinue, there would never
have been any fighting done there. _i got the Impression
from fellows who were on one side or on the other side
that. they were beginning to reallse that‘tob, thai. the
original ddispute was not as serious an affalr as they
originally thought it was, and they were prepared to
admit that there:werezépcd,feﬂlows on both sides, as
Indeed was proved afterwards. I knew, of course:, that
the: T.R.B. was involved. in this d&ispute but I was very
careful not to take sides, These were my orders from

all concerned,

Tn the attack on Ballylanders Barracks, we put
Hanﬁigan in charée:of a éection'occupying one of the
houseszthere»oppositesthe Barrack. Crowley "s house
‘itself was occupied and several other'houses; We: put
them.éround%in sections. I picked seven or eight.
fellows to come with me into a house: ad'jolining the
Barracks. We: burst through the slates of the house in
which we were and got out on to the roof of the Barracks.

We burst in the slates of the roof of the Barracks.
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The moment we: started bursting through the slates‘of the:
houses amjoining the: Barracks, the other sections opened
first on the: windows of the Barracks. We got out.
through the: roof of the eecupied house. It was about a
foot lower, I think, than the Barracks which, therefore,
gave us & little: bit of protection from the fire of our
comrades:, We were out on the rere of the Barracks,
while most of the fire of our'felﬁows.was directed on the
front of the Barracks.and sides. We were not too
confident about the marksmanship of our fellows and,
;herefore, kept ourselves covered as‘bést,we:couldiby the
Barrack wall. We broke: in the roof of the Barracks

anyway and threw in a few bombs,

| Some: of the bombs were Mills bombs and some were
home-manufactured ones. They were not percussion ones.
We tried percussion bombs subsequently in Kilmallock

and they were very dangerous things, but we did not have
them in Ballylanders. These percussion.bombs were
things ihat.expioded on impact. They hed no time fuse
and there were a number of acecidents with them. The
bombs: we: used iﬂ Ballylanders were of the Miils type.
(The: percussion bombs referred to were made, Iiundersténd;
by some: of the G.H,.Q, munition factories, They had

no hesvy spring ér-han& lever, nor was there any time
fuse, The firing fuse was held off the ignltion cap

ﬁ§ a very light spring, as well as a safety pin which
was discarded when throwing. The: firing pin was on some
Kind of deIicate?ﬂalance:against the hair- spring, so
that; the shock of ﬁmpactfwhen theabo@b-reache&.its
destination afterfthfowing; exploded it instantaneously).
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We got out on to the roof of the Barrack, broke
it in, threw in bombs and called on the R.I.C. to
ﬁurrender. . 'They began some kind of a discussion with
us.. At the time, we: had broken through both the
cefiing and roof, and this pariey was going on with them
underneatl, through the hole: we hadlmade. While the
&iscussdonﬁwas going on, one of the golicemgn stole:
in through the door of the room underneath and fired upwards
He very nearly got me. T was carrying on the
negotiations: about the surrender, and hawving a revolver
in my hand I replied to the fire. I believe T hit
him alright. .6ne of the R.,I.C. men was wounded in the:
thigh. I signalled to our- lads to open fire again
and. then we: flung infﬁaraffin and petrol through the
hole in the roof and ignited it. After ten or fifteen
minutes;, we: called on the: R.I.C. again to surrender,

- We could: hear them shouting, "We surrender. We
surrender*, At some stage, ﬁgadem one of our men,
was.woundéd in the‘lnng. He was en the opgosite'side
of the street in one of the: houses. I did not know

this at. the time.

- When the R.F.C. surrendered I told them that
nothing would happen if they came out and brought all
their stuff out. They did bring out all their stuff
except & box of bombsi ' The: Sergeant toldlmé~that it
was under the bed in one of the: bedroocms and that the
place was on fire, but wé got iﬁ.through the: fire and
. got it. out. T think we got everything that was in tne
barracks, rifles, ammunition, revolvers and this box

of bombs.,

In the meantime, the: Barracks was blazing away
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ahd we let it burn out. We hedped it to burn ouﬁ
actually. Iiﬁhink:parts of it that;wefe‘noi burning;
we: put - paraffin and petrol. on to mﬁke‘sure:it would: go
off.. We took the: R.I.C. garrisbnaup>to a house up the:
road and left somebody in: charge of:them. We: piled up
&ll-dur stuff andi we took It to a l;ttle country church
calledi Glenbrohane. It was dumped there in the

ceiling or some place over the altar.

There were six: or sewen R.I.C, men in the: Barracks
but theaonix casualty they had was the one wounded im the
thigh. - When they surrendered, we: had very little
stuff Ieft., I belileve scme af the sections had anly
one round, andi some I’ think had none. ‘T had a few
rounds: of revolver ammunition. That is all. of
course, it was not long untill we were re-eguipped from
_ the stuff we got from the Barracks. We: did.not :
show our- weakness elither., We di&.nct'prefend we were
shait. We: just. called on somefsection to comé along

andi: disarm them and march them up.

Meade: was wounded an&uwé toek him away across
countrj in & horse and trap, or car, to & house hear
Kilfin&ne, Somebedy elise went. off to get a doctor for
him. He was very bad for a long time., ~We eventually
had-to take him inte hospital.- He was-shot through the
Tung. So we sent in a fake message to a doctor for an
ambulance to go somewhere. We Jjust stopped the driver.
I think the: driver was alright but we Went'through the
form of' commandeering the vehicle. We took Meade fo
the County Tnfirmary in Limérick.
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- There=were-somé;arrests_after*theQBallylandérs

. attack but none: of those whe actually took part‘ﬁgs
captured. A man named Johnny Riérdan; who was 0/C
KilmalYock Battalion, wag arreéﬁed. He: was alright,
but he was not actually in EalIyIandefs on the night of
the.attéck. Somebody told mé%th&t‘he was somewhere In
the vicinity, & few miles out, with & Red Cross unit.

I don't kﬁow whether that was true or not, but he
‘eertainly was not in the fighting or anywhere near the
village that‘night; He: was accused by the Britlsh of
hawving been in command ef the attack, and following his
arrest he was sentenced to two years as having been

0/C of the attack. I' have seen statements of his in.
recent years, in which heaclaiméd to have been in
commend of the attack on the Barrack51in.Ballylanders,
and that is why I would like: to put it on record that
the things he haé said!and.written'in connection with
these things, a lot of them were doge for the sake of
getting‘pensions for himself and other people; There
was & good deal of hiistory falsified in connection with
this., 411 his statements would want to be teken with

a grain of salt. ,If‘you read. the articles'published
on "East Limerick"s Fighting Stgry"‘which were written
by éiordan, you wéuld.imagine?he-léd'tpe whole .of East
Limerick during alI.the:timey:an&‘if you ask Hannigan or
Jack MeCarthy about this, or any of these fellows about
. him, they would be able tpnverify what T am saying,
coﬂéerning hiﬁf I‘venture to make a bet that he never ‘
even fired a shot, or mever even heard a shot fired &uring
all the fighting; because he was arrested soon after the

Ballmlandersaatt&ck and was not released until after the

~
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Cliwvil War. Ifthink he was fairly aétiva‘again during
the: Civil War, although nobody was ever able: to decide
on whiich side., I believe the reason he was Identified
by the é.I,O..as having been in command at Ballylanders
was that, superfieially and at a distance, he
resembled me somewhat, while I, being new in the: area,

was not so well known to the police.

I‘phink ﬁhat it was immediately after Ballylanders
I was appointed officially as Vice 0/C of the East
Limerick Brigade. Jack MeCarthy would probably have a
better idea of the date. ,ﬂ.ﬁaé definitely appointed as
Vice Brigadier., | It was either beﬂofe:or after the
KiImallockABérrack attack, but. I was again put In charge
of this job, that is the attack on Kilmalﬁéck; Vie
got very brave, of course, with our extra arms and our
success at Ballylisnders, and we looked around for some
other Barracks to attack, but all the sbftxones were
closed immediately after Ballylanders. All the
outlying ones, Killtealy, Elton and all the sméll ones
Were;closed immediately after Ballylanders. The
police were 2ll brought into Kilmalleck and the bigger
centres., We had done so well 2t Ballylanders that we
s&i&.atuSomesbf‘thezmeetingﬁ, "Why not attack the big
one and do it?ﬁroyeriyﬁ“; I‘&onﬂQ.know whether it waﬁ
then that we decided téfre;organiée:thé Brigade and
make the appointments, or-whethér this was done

subsequently, but.anyway-ail these: fellows that were

. afterwards on the Brigade Staff were: at these meetings.

We got im touch with the adjoining Brigades to assist
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us,  We knew It was going to be a fairly formidable
affair,  We got in touch with Souih Tipperary,

SeAn Treacy andi, incidentally, we got ammunition from
the South Tiﬁﬁeﬁary Qqartermaster; Micﬁ Sheehan. EBvery
time I met Mick Sheehan afterwards, he used remark;
jokingly, "When are you going to send be back that

ammanition you stole from mel"®.

There fs a fairly good aceount of the transfer
of’ that stuff, which came to us through Galbally,
Galbally, which is on the borders of EssteLimerick
and Sduth Tﬁpperary,ghadxbeen~atpacﬁe&.to BEast Limerick,
but they always warked,in;with the: South Tipperary
fellows over there. " Kilmalleck Barracks atitack is
dealt: with in an old edition of An tDglach. This Is
thezarmg version of the fight and'waé written by an
officer named Quirke: who took part in it. I’ have a
copy of that. erticle - which describes the,fight pretty‘
well from the: military viewpoint. ' '

We got in touch with Clere and Mick Brennan came
to assist us in Kilmalleck. We Were: anxious to get as

many guns, andimen to use them, as we.coul&gl'

We: had hoped to capture: & number of R.I.C,
outside the Barrack but we: did not get them. They had

gone inside before we got into position,

- We had very elaberate plans in connection with .
this attack;which.gfovi&ed for widespread activities
in the: surrounding are2, including Neorth Cork, Mid

Limerick, South Tipperzry and all the: surrounding areas,,
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The: local Vo&untéer'Cbmpahies were all engage&.in
eonnection with: the blocking of roads and théamuﬁting
of'railway'linég, because we: guessed that it onl&ftake
L& goodfwhile to capture the Berracks and that enemy
reinforcements might. be rushed to its relief, Tt
was, I think, actually the biggest Barrack attack that
took place during the whole fighting in orderiéf
importance.. Wezdi& not get ﬁherpolice;outéidé the
Barracks, so that, starting off, we got into a house
adjoining it again and used the same: method of attack
that we had used in Ballylanders. We were hoping in
Kilmallock to mine: the wall between the two houses and
blow in a hole: that way, but. we: did not actually do
that. We thought the other one would be a. simpler way,
_but thé house was not quite: ad'joining. The: back wall
of the house we occupied was touching the: front wall

of" the Barrack, In other words, the:building we
occupied was not. in line with the=Baﬁr£cksg the

front of the: Barracks being set back so that it ceme

in line with the back wall of this house. We were a
;ittle‘bit higher: than the: Barracks, in the house that
we occupied.,. | We. broke out through the roof of tﬁé
house: we were in but we: were not in contact with the
Barrack roof.,’ In Ballylanders you could actually

hit the roof with & hatchet or- something like that,

but in this case you had to throw weights on to the
Barreck robf to break 1t dovn, @f" course, the.garrisoﬁa

in Kilmallock was much stronger too.

T don't think anybody ever found out how many
were there in all. ' There were some Tans. there, whose

names were never given nor whose presence: was never
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admitted, and the. names of some'of,fhezpeople:who were:
killed there: were: never-published - some: of the Tans that.
were killed, It was our first experiénce of meefing the
Tans. . It was the first time they had been seen around

there,

We used what I call these big home-made percussion
bombs: in Kilmallock but they were very dangercus. At

_ we
one: time/nearly hadi a very serious accident in the house

in'which we were: £illing bottles of petrol an@Aparaffin
oil. | We had brought up: a petrol wdggon which we had
'commanﬁeeréd; pumped petrol. into buckets and bottles,
whicﬁrwe:then threw at the roof of the Barracks. In
this way we: got the roof on fire. We were up in pge
lg&rret,'with all the. bombs and exploesives and ever&thing
else, filling bottles-of petrol, when the;placeewent on‘
fire. but we: managed to put it out, fortunately. I
shouted for & bucket of water and somebody csme zlong With
& bucket, I flung it into the blaze but it was, paraffin
oll. was: in the: bucket. We: managed to put out the blaze
somehow,  Somebody kept his head an&.weigo% wet:
blankets and wet, sacks and_stampé& it out.

We used an awful lot of ammnition. The fight
lasted all night long. In fact, T was reprimaﬁde&‘very
severely by Gearbid O'Sullivan afterwards for the amount
of ammunition I’hadi'ﬁ&s&e&?. I remember I said to |
him &s a retart, “Hbﬁ many éﬁ them &id you capture: with

lasse®, .

There was & man named Liam Scully whose nampe:

should be mentioned in connection with this attacik,
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He was killed in Kilmallock. Sometime about six months
ago, shortly after the “Sunday Press® was established,

I saw my name mentioned;in-that papef, It was in the
course of a newspaper controversy about teachers and®

tha part te@chefs had played in the national movement,
and whoever wrote this: letter, under & nom-de-plume,
guoted me &s one of the teache;s.having taken part in the
national movement and, whe had takén away this dead man
in his arms. Somebody from Kilmallock.wroteﬂa repmy.

He did not say anything against me but he said that I
dia nomltake away Liam Scully because I had left the
scene when Scully was shot. It mentioned that Liém
Scully, who was also a teacher, had died in his, the
correspondent?s, arms in Kilmallock., Well, it was not

I who took him in off the street, It was & men named
Tobin. Tt was not. Tobin that wrote in the newspaper.
The man who wrote to the:papér-might have been there
helping. He said that I hadl left Kilmallock btefore
Scully was‘shot, but thdt was not true at all, oﬁ_course..
It was in my car -Scully ddied, the car I:waszdriving,

We took him away down to West Limerick and we left him
‘in & house down theré; I went on fhét,night.to his own
'pmace, somewhere beiween Tralee and Killarney, and
brought beck his brother. I think Donnchedh O'Hannigan
came  along too, and & Fr. Dick MeCarthy. We:weht on.
down to Scully's native place. Ballylongford 1s the name
of it, I’think; and brought. back ﬁis brother, The.
following morqing we: buried Scully in a place called
Templegiankine. There: is a monument to him there. It
is nut:too.faf from Abbeyfeale. That Is what I wanted to

say in connection with that.
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We: were a bit disorgaﬁise& after Kilmallock.
We went down to West Limerick. We had originally
intended to go on to west Limerick after the attack on
K1lmallock . Barrecks, I shouldi have mentioned that the
West. Limerick fellows - Sefn Finn and some others - were
with us at Kilmalleck, It had been intended, folloﬁing
the Kilmallock fight, that we would go to West Limerick,
shift all our stuff down and continue our sctivities
there: by the: attack on.Newcastlewést Barracks & few nights
afterwards. However, we found that ammunition was too |
seerce,  We had ‘expepnded so much ammunition and
explosives-that.wercouid not carry on with our original
plans, That is why the Newcastlewest attack did not

come: off,

i

A lot of the rifles did, however, go down to
West;Limerick in accordance with the pre~-arranged plan,
and & lot of the boys, including Donnchadh;thniganm
went down there. They remained around there for a while
and eventually decided to come back. They came: back
8cross country, and that was the time 1t was decided to
form. They came. back with.their-fifles‘and.stuff like
that. carried openly across country. They had managed
to escape and live on the country, and that gave them £he
idea of the Ceolumn. Iﬁﬁﬂiﬂk that. was one of the first
‘Columns to: be: established. |

When we were down: there in West Limerick, General
Lucas was captured. I did not go back with the other
East Limerick men that time. I went across the: Shannon
into Clare: with General Luces. He was captured on the

2Tth June, 1920, so it must;havezbeenlabbut that tine

--
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th&tfthiﬁ rnove to West Limerick took nlace,

‘Wnile: wé were still in West Limerick after

Kilmzlloeck,, some of us crossed the:Shannon'tb assist in

"an attack on Sixmilebridge in Clare. Ernie: 0"Malley

was in;charge,- The: attack aid.nét take:placewfor some:
reason. The plan included a breach inafhe.Barrack
wall with gxpiosives, and T think the only gelignite we
nad was defective. T remember -Ernie O'Malley collapsed
in a house: where hé was‘trying to»restofe thezgeliénite
by teaSing.orfkneading it. It.seemé he was overcome
by the fumes or by absorption of the nitreglycerine
through the: skin. I don"t know iIf the defective
explosive was the solg reéson-for abandoning the attack
or not but it was abandoned anyﬁay. We returned to

West Limerick.

MWhile we were in West Limerick and soon after
the .burial of Liam Scully, we got a meéssge'from
North Cork - Sefn Moylan or Liam Lynch - to go down to
take over ngeram_Lucas, who ha@‘beenzcaptured>a.shdrt
time;previousiy, and there was great enemyfactivity

around: the North Cork area. We took him over somewhere

~around - I think it,ﬁusm.hava been Newmarket, Co. Cork,

inWtﬁat)direction.anyway.. I can'™ remember-exactly.

I know that, approaching Abbeyfeaie-qn our way back
with him as-a.prisonerain'thé'car, we ren out of petrol
and that he ha&;td_helﬁ us to push the car to the tops
of the hills when we could let it run down. L In this
way; we gobt as far as Abbeyfeaie where we got petrol.
We tooX him to a. placefoutside Abbeyfeale and kept him

there: for a night. - Subsequently we took him on mear
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Shanagolden., I am not sure whether/was any R.I.C.

garrison ;n Abbeyfeale at: this timé, but I think that
probably there was not. We got the: petrol in a garége

at the outskirts of the town. .Wéespent & night near

" Abbeyfesale,, or‘pdssiﬁly 1t may have: been only}a.day, and we
moved an after nightfall. Wé:took him to & place near
Shanagolden.. Dore: was the: name of the man who owned the
housé; Wg:képt lucas there for several dajsm perhaps for
.a week. At the'time there: was a suggestion that the:
British might éxohangexa:prisoner for Lucas. Bob Barton
was & prisoner in British hands at the time: and it was
hopéd he might‘be exchanged for Lucas, but the latter
scoffed at the netion. He said he was not as valuable

in British eyes as we seemed to think. Iucas Was & very
decent man and! could even see our point of view. He said
to me once: that if he» were an Irishman he would be in the
I.R.A, He: was a very keen cardipmayér, ﬁery fond of
bridge, and: we, of course, tried to meke everything as
pleasant as we could for him. He was a bit of a nuisance
while he was around, our'attention being concentrated on
looking after him, He held up the whole place.  Nobody
could do anything while he was with us. We did, of course,
what, North Cork did - passed him along to somebody else.

W@ got in téuch'with Clare and suggested that it was
getting too dangerous to keep h;m in East Limerick. There
had been raids here and there. We took him aeross to
Clare: side in & boet and handed him over there to Mick .
Brennan and. company. We remained for some time iﬁ

Clare with Lucas..

I was wounded. in Clare actually that time. I ran
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into a miliﬁary patrol. This was the: time: that Lucas
was; down there. It was after we ha&.handeé,him over to
Brennan. We were just. coming along the. road and we saw
this lorry éoming. Wg'took to the fields, and a lucky
shot got me in the thigh. | It was not very serious.

I was taken into hospital at Limerick afterwards.
Eucds:wés=kept in Clare‘for_a while, Then he was
transferred to mid-Limerick and he escaped from the:
mid-Limerick fellows. The mid-Limerick fellows were
trying to pélm nim back to us and we did not want to

" have him, He escaped from these fellows, that is,

Dick Connell, and the suggestion is anyway that his
escape was connived at by his guards. I would not be
one bit' surprised if that was so, because they were all
sick of him. He was a nice fellow and everyone liked
him., We: would have been very sorry if he should become
a subject for execution, as a retaliation or anything
like that, while. on the chef hand keeping him in
custody imposed a burden on whatever unit held him at

the: time »

.Lucas was acﬁually nearly be;ng killed after
escaping. There was an ambush in Cola, or somewhere
down there, on the day he escape&f- He got in touch with
some: military lorry, halted the military lorry, and the
lor;y=was later'ambushed by Se&n Treacy ang'that.enowd,

I think, in Oola, in ignérance of the fact that Lucas
was; on the: lorry. ILucas and the British party thought
it was wonderful Intelligence organisation on our part
to. have discovered h#s whereapout& so quickly following

his escape,
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Bill Hayes, Nicholas Dwyer3 a fellow named Cremins
an& 1fwent down to Scariff te help the Clare fellows at an
attack that did nét work out too well, although we: were a
long time: at it. Paddy Brennan_Iifhink was in charge.
The> Brennan's were in some troﬁbleaat that time with
Headquariers over something or.anotherw in connection with
discipline. I don't know what it was, but I think
Mick was suspended and Paddy was actuslly the 0/C.
Mick had, in f&ct, been suspended by G.H.Q. I think
it was in connection with the raiding of a Post Cffice:
where money was taken for: the purchase of arms, the:
purchase being made in England direct by the Brigade.
We: were all_gourtmartialled down there subseguently for
getting in arms on the: quiet, but it was not a very serious
matter. Collins objeected to local units crossing the
lines of Headguarters® pu:chasés by attempting to

purchase. directly on their. own account.

The: attack on Scariff came: off but we again
thought we: woulid get. some of the R.I.C. outside and so
réducezthe:numbers of the garrison somewhat. We had a -

car, We: were: to drive through the: town, Mick Brennan

" or-Austin - T don't know which - was in the car with

us, that_isethezEéstzLimerick Ioﬁ, Bill Hayes, Nicholas

Dwyer andi myself. We: were: supposed to be veterans at

this: time, having been through & few skirmiéhes, I
began to drive down past. where the: R.I.C. were: playing
pitch and toss outside: the Barracks and fire: on them
as we passed tb try and get as many of them as we could.
We had the car in the side street and were getting

everything ready, getting bulllets up the breech and
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everything in~order'tb come out the side street and go
down the: Main street past. the Barrack, when Somebody,
who hadi got in quietly to a house: covering the Barrack,
let off a shot. The police scurried for the.Bérrécks
and, though I fired on them, We: were a good way off at
the: time and did not hit any of them. We. decdided we
would éttack, however, and do the best we: could, Although
there: was a,house:a&joiﬁing the Barracks, the: local
Vomunieers‘didhnot want to occupy it fof some reason or
another. I had a hit of a debate with them in
connection with this matter. Thepe,was;another house
separated. from the Barrack by a gateway. We got into
this house and we got out to the roof of it allright.

I got upftowthe:roof of it and started flinging bombs.

I found, first of all, that some of the bombs had no
firing: sets ﬂiﬁted. We flung several thatadi& not
explode before we found this out. We'came down again
and we got some.bombs. Having éxgmined and found that
they hadl no detonators in them, we fitted these and then
began again. We: loaded them up again. Trying to get
the bombs to explode: on the: roof was a difficult business
becéuse:you could not time the: explosion so well., S0
Wwe got strong twine and tied pieces of it.on to the bombs.
We. then tried flinging the bombs while: retaining hold: of
‘the end of the twine until the: bombs. would explode,

but they did not have much effect on the roof. Even 1if
We?did.makg.a breech. in the roof, I don't knéw whether
we would have been able to set fire tOIthenbuildiﬁg in
this way or-not. I could not get the Clare llads to

agree to take over the house adjoining and try to blow
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a hole in the wall. T was up on the roof of the other

one.  Anyway, the fight was called off, No success.

. Nobody injured. Paddy Brennan was in charge. The

three Brennants were: there.

All the local Volunteers went away then except

Austin Brennan who was with us. -~ He was our guide.

Mick and Paddy and all the Clare fellows had cleared away.
I told somebody to put two gallons df petrol into my

car and he poured two gallons of oil into the petrol

tank in mistake. ~ Everybody Was:goneeand We wWere on tbp
of & nill., We thought the ¢ar would start off by
running it down the hill, but it did not.  BEverything
was all messed up.  The lubricating oil, which had

been put into the tank, had got into the‘carburettor”and
everything. We: got into thé:Wprkhouseein Scariff and
we took off the carburettor. ‘We cleaned: it out, and -
Bill Hayes, Nick Dwyer, Cremins, Austin Brennan and I
went back down to Scariff again." The police had! come
out of the: Barrack at this time. They were very brave
when: they thought everyone had gone, and they were
firing all round the place. The four or five of us -

T think Austin Brennan was With us &t the time - attacked
them again but, as soon as we started to shoot, they all
scuttled back into fhe:Barracks=very quickly. We went
déwn to a garage and we blew the lock off a garage

door. = We: brought out six tins of petrol and washed out

the carburettor and tank of our care We got the car

going again and came away. We wanted to get through
LimErick before{daylight. That was one of our ideas,
but daylight came before we reached Limerick. We were

all tired but we had to try and cross the Shannon.
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- There wégxonly a feﬁ p;aces where yor could cross it;‘
You could cross it at:Limefick, at.OfBrien“s Bridge or
at Kik¥laloe. We intended to come. down to-cross at |
Killaloe after we had dropped Austin Brennan, but |
eventually we drové right up through Li@grick and nobody
said & word to us. ‘We crossed the Shannon at Limerick

and: went up past William St. Barracks..

‘When I was wounded in the leg in Clare, after
‘handing over~G£neral‘Eucas to the Clare Brigade, I was
taken into the: County Ihfirmafy Limerick City.  After
about a fortnight theneeLimérick City Intelligenée_
Department: got a tip that the County Infirmary was to
be raided for wounded Volunteers, I was taken away
during the-night on a. stretcher and transferred to
Dr. Dan Kelly's rooms in the Mental Hospital. The:
Couniy ﬁhfirméry‘is opposite the County Gaol, ah&,tha
latter adjoins the Mental Hospital. Dr. Dan Kelly is

- now R.M.S. in Carlow Mental Hospital.

T remzined in Dr. Kelly"s apartments until T
was able: to get about. again. A bed-ﬁas‘always-kept
ready -amongst: the mental patients so that in case of a
.raid I could be: slipped in there where: it would be
. difficult to pick me out. |

' When I was: convalescent and able to hobble around,
Fr. Eyonsm'a young priestdin Limerick City, came in with
an urgent message from Tom Crawford of Ballylanders.
The message stated that Crawford was in the: Military
Hospital in the New Barracks suffering from a gun shot

wound in the chest. He: was wounded: a short time
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previously when the‘Blgck and Tans: and Miliitary came

in to burn Crowley's. Sqmeaoﬁ'the:boys\wthwere around.
fired on them and Crawford was wounded and arrested.

The message: stated that he, Crawford, w&s not as:ba@iy
injured as he was supposed to be, that he: could manige
to get out the window of the hospital andléouldiescape
if a bar was cut: in a high railing at & certain point

in Casey's Road.. The: message was brought out by a
friendly orderly but was not déliveredhin time:

Crawford expected the: bar to be cut on the previous night.
1 was very upset When I discovered thls in case -
C&awfordimight think we: had failed him. I had no'way
to get in touch with Crewford to let him know we would
have: the bar cut on thaﬁ nigh?:- that is the night of the
day I got the message. Fr. Lyons: was satisfied to
attempt & visit, but he waSﬂknown an&‘if an escape came
off he might get into trouble. T asked him to change
clothes with me: and he: went out and came back with a
compliete clerical outfit in a short time. We
consdidered: that a bold approach was the best and, &t any
rate;, I was still lame and could not walk so well. I
got Dr. Kelly*s car and drove out the back gate of the
M?ntal Hbépit&l an&iuthheegity‘to the main gate: of the
New Barracks. I was stoppe@,by the guard but was
allowed to drive through when I explained that. I wanted
to see the: Officer-in-Command. I was directed to the
Ad jutant*s office where I asked for the 0/C.  The:

Ad jutant told me Colonel ......., the: 0/C, was.aﬁay

but that perhépswricould discuss my business with hiﬁ.‘

He was very courteous. I forget:whaé rank he held
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but he: was Second in Command. I told him I was Fr.

"~ O*Brien or Fr. Ryan or Barry - some vVery common name
anyway - that I was a curate in Ballylanders, that
Grawfdrdﬁs;people:wére very worried about their son.

T. asked to be: allowed to visit the patient so that I
could allay his people's worries, I deprecated fhe
existing situation and talked about innocent young lads
like: Crawford being led astray and tried to ingratiate
myself as best I could along those: lines, The:
Adﬁut@nt was very distressed that strict orders from
G.H.Q. forbade visits to prisoners except. with the
personal sanction of the: Colonel in Command who was,
unfortunateiy, absent. He: feilt sure, he said, that if
challeaithesfoilowing day when the Colonel would be:
back that I would have no trouble in. getting to see
Crawford. He: assured me: that Crewford was not fatally
wounded, was getting the best of treatment and
prcgressing'favourably. I asked him to convey a
‘message to Crawford to say that I had called, that I
should have called the previous day but was unavoidably
delayed. I hoped Crawford would guess that something
would: be done: that night. I ﬁade an appointment for

9 a.m. the following day and drove out of the barracks.

It would appear that. the Military rang up
Ballylahders;&nd found there was no priest answering to
my description, because every young'priest in Limeriak
was held up and searched thaf afternoon. Crawford
was transferred the same afternoon and sent to Dartmopr,

where he remained until after the Truce.
' ;
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-]n spite of intense enemy military.activdﬁy we
cut. the bar in the railing at Casey"s Hoad that same
night but,, needless to say, Crawford didn'"t come.
He ﬁa&.already been moved, Ifdidn"t.keeﬁ the appointment

on the following day.

I took part in dozens of small skirmishes such &8s -
sniping patrols, raids for arms and equiﬁment ete.

These were minor affairs and are not worth detailing.

I think the next engagement worth mentioning
would be Grange. I_think Grange was a pretty
. formidable fight and/g?.g,ht have got the worst of it.
Grange is on the main road between Bruff and Limerick.
' (See attached. sketch map). We had a big number of men
moBilised for the attack alright, but arms of course,
of any use, were confined to the Column. I' would say
that the: Bast Limerick Column must havé been thirty
strong at that time. - That iszonlj just a rbugh
estimate. The: Column took up position inside a big
high_demgsne wall. - Most of the meh from the local
Battalion area were in positions on the opposite side of

the road.

Wle nad all preparations made for two lorries that
were supposed to come out from Limerick and,kinstead
of that, a convoy came in the: opposite direction, from
Kilmallock,. Mitchelstown or Kilworth, towards Limerick -
including armoured cars. That was our first expefience
of fighting against armoured cars. We could not &o
anything to stop the fight, as our outpost had fired and

so warned the convoy of our presence. We: had run the
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barricadés.across, even thoggh they were étopping them
in the opposite direction to that which we had arranged,
and it was fortunate. for ocurselves that we did run out
‘'the barricades because we: were: in & very bad position
for ourselvesrinsidé the demesne WalIJ- All the country
behind us was level marshy land with no cover in It.
There were a few trees and bits of woods around this
demesne wall‘alright that gave: us: a certain amount: of
cover. _Alinour-people.on the: other side of the road

had a good getaway and actually didrmake‘qse;of-it.

The‘fifst,lorry that cage-along, I would say
everybody in it was killed because it stopped right.
beside me-.. I remember getting up on the wall myseif.
We: had a sort of a parapet erected by placing pianks
along half—bérrelsﬁbehindithe'wall, to enable us to
look over and fire: over theltop‘éfrthe:wall. 1
remember myself emptying an automatic pistol into one
of" the: lorries and throwing a little haversack full
of’ bombs into it as well. From what I‘could_see
stooping over, all the military in it were bleeding and
hanging out:of'thézlorrw in variousxattiﬁudés. The
second lorry was fairly badly damaged too. None of the
‘other lorries came right;intoatheaambﬁsh position, where
We: Were. They remained on the other leg of ihef“L“ bend
in the road and they were on higher ground than we were,
gll-the:helpers, as we called the local fellows, were

‘on the oppesite side of the road.

To: give some orientation of the posiitions we were
in, we may take the road leading to Limerick as pointing

north. The: position we occupied‘was on tﬁezwest.side
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of this roadi, and-thesposition occupied by the lqcél
Volunteer Battalion people, w&é opposite to our:
position, on the east side of the road. The' high.
ground. swung around the “L* bend on the road to the
south. of our- position, an&.the:lorrieé whiech did not:
come: around the bend were, therefore, on higher ground
" south: of our: position. There was & stream-nunniﬁg
east. and west. between us: and the enemy who were on the
roa&fsouthaoﬁ’us” that. is, the: part. of the road around .
the. bend. There was a certain amount of cover at
this stream. Actually, it was our-nea;egt;point of’
real cover. We had, therefore, to advance to, cover
Insteadi of retfeating to cover when we: were: fired on by
the enemy partj south of us. This party hadi got out
of the lbrrieé.and deployed in the. field south of ﬁs,
'whereztﬁey started shelling us with either trench
iortars or rifle grenades. Probabily it was rifle:
grenades they used. It was our first experience of
anything: like:that and, although we could not be seen
in the wood, we had no cover from fire ﬁhere@ I;-With
about half of our fellows, went forward in the
direction of the enemy to thé cover at the: stream, and
opened fire: from the line of the stream, Thé other
half of our crowd went towards a grove on the north-west
of our position, where they had some cover. Hannigan
was already at this gfdve when the second section

movied: in there.

) The enemy had begun to advance on our position
- when we reached the stream, but our fire checked them
and they retired again towards the road. In the

meantime, our féllows:ha&.reached the grove, in which
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LHannigap was.alreedy in::posifiont and then took up

. the Tire on the enemy ,. which enabIed my party to get

~ back. Then the whole party managed to get out by an

avenue gate on to the main road on the Limerick side
of the ambush. position. No lorry had succeeded in
passing our barricade or moving on to the leerick smde
of the bend, except the two referred to which had heavy
casua;ties in the: beginning of the flght and which were
p&rtially‘wrecked.' This was fortunate for us because,
if any of the other lorries had reunded the bend we |

would have been cut off. We crossed on to the east

. side: of the road and joined ﬁpzwith the rest of oﬁr.

force, that is the local Volunteers who remained there.

We had one wounded man and we carried him .away with us.

That fight lasted a good while, I would say it
was=ohe of the‘best.ones we had, as far as we were
concerned, because we were hopelessly outnumbered and in
a very bad positioﬁ and all the: fellows who were in the
Column showed that they had become accustomed to fire
and. were able to stand up to it. They did not panic;
That was the whole idea,  There Was not a word about:
it onceeweidecide&,whet We:wouidiib. We: divided the
Comumh,in two, the first half going forward and |
occupying a position aﬁuthe stream and the other half
going back to whe&e they could cover-our‘retieat;
It'was;dOne:just as-effebtively as 1f they were in a
wall-trained army alletheirwlifetimee ‘We:had‘only-one'
man wounde&, He was wounded fairly badly but We got
him awa&. All the East Limerick Column‘were there and,
in addition to that the local Battallon, -which was I
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think the: Lth Battalion - the: Bruff Battalion.

Jerry Dwyer,, afterwards:of the Army Equitation School,,
was; there.. Dwyer was Battalion O/Cloﬂ'that:particular
area. He took adl his troops therezﬁith,&hotguns,
rifles and revolvers, such as they were. of course,

a goodi many of them were on ocutpost duty a distance: away,
concerned with knocking down trees to block roads and
such like. Hannigan was the Column commander. T ;
was the: Brigade: Vice Commandant. Though we:were: of
gqual rank, no difficulty of precedence or autﬁority
ever arose.between US. He:made‘all the administrative
arrangements and, by mutuaELagreement, he. used leave
the!t&ctical handling of situations as they aroée.to
my discretion. I remember- at one time in the middle
of this Grange fight, he came up to mezandréaid,_“Will
T sound the reireat?® I said, *Tt is better to soﬁnd
it and let theaiocalﬂfeilows.have a chanceaéf getting
anay“‘- they were,not very well-armed or very
experienced - l*but we=(that is, the Columny) will.keep
‘up. the fight as long as we can". He said we: were in
great: danger, and indeed we were,  “Well®, I said, .

*if we: all run together, we: will be in more danger®.

- We: consulted about the situation.

Most of the: time E was on the Column with
Hahnigan. Though there were some ambushes at which I
was not present and thefezwere:other-oecasibné when Ii
was: in fights, on ﬁx own or with a few others, I am
sure: most: of the: Column men had minor skirmishes with

"the enemy on their'own or wWith one or two qompanions.

The next action of any consequence was Glenacurrane.

We had a liittle one near Kilfinane and a little one
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outside: Hospital.

Glenacurrane: is between Galbally and Mitchelstown,

on the main Mitchelstown-Tipperary road. It was a

great place: for a fight. We collaborated with the North
Cork feliows there:, I am sure.Hénnigan mentions it
because we: had a pretty big fight there too, but this

one differed from the: one at. Grange. Thé very opposite

" happened at; Glenacurrane. We: were prepared for a very

big crowd of’ the enemy, we had a huge number of men and
we were well armed. In the meantime the raid on the
Military Barracks at Mallow had taken place, and Ernie
O'Malley got some of the stuff which_ﬁas captured there
sent up to us, including one machine gun. This was a
Vickers gun. As well as that, we also had an ol

German machine-gun which was not in perfect working order,

- but someone professed to be able to get it to work and

" they did, in fact, fire a few shots with ité The

Vickers-gun, being a belt-fed gun, would take a lot of

ammunition to keep it going, and all the ammunition we

' had would not keep it goind for five minutes. We did

fire a burst or so with it, as much for the moral effect
as for anything else:. In was the: North Cork fellows
who had the Vickers gun. T

The enemy put up no fight there at all. We.
were prepared for the size of force that we: had met in
Grange but;on;y two lorries came along and they put up.
no fight aﬁ all. There would. be about ten to a dozen
military on each lorry. T think there was a_toﬁ?ing
car as well. They were carrying mail to> some of their .

stations and, having captured this, we censored it.



L)

62,

Several of the enemy were killed and several very

ba&iy wounded. They came. around & bend on the road
and, when they saw the tree across the road, one of the
lorry drivers étarted.to-reverse; There was a Sunbean
car and two lorries.’ The first was &,lorfy, then the
Sunbeam car and then another lorry. We had men |
extended for about: three miles along on- either siderf
the road. It was the biggest-nuﬁber-pf men I saw
together during éll.theafighting there. We: had the
North Cork and our: own feilows and: everybody we could:
master.. Our men were dotted along ther ambush position,
and’ & lot of them saw nothing of the fight as they were
so far eway from it. Hannigan and I were: just near: the
barricade where we thought the: fight would begin but

we expécmed it would ektend over the whole glen.

It is a deep glen with heights. towering up on each side

of it - an ideal. place: for an_ambush. There: were on

“one: side: of 1it, on what:wé:call.the!LimericK side, little

by-roads connecting our various; positicns. After
taking up our positions, andl while awaiting the
appearance of the: enemy force, we held up dbzens of,cérs.
There was. some sort of celebration or garden party

in some castle about Mitchelstown, and a lot of the
local ée;ebrities going to this; function came up to our
position. We came to the conclusilon tﬁat;it would be
better to detain thesé, in case they might advise the
enemy of our presence, as they would be bound to notice
something unusual going on’as they passed along.

We took them all up a by-road and Kept them there:un;il.

the fight was over.
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~ As T mentioned already,'we:expected;é big force
of the enemy and we;e-prebared.for this, but our
‘information was bad. We: did not get as many lorries
as.weathought-we would. I would say that, had a big .
enemy force come aleng that day, we would have put up
a good fight, because the position we occupied was ideal,
The enemy coula not get away in any direction. They
ﬁere just caught down. in a glen, énd.we up on the:‘
heights on all sides, We had taken precautions so that
they could not, under any circumstances, get in behind
us or above us. Our men were placed from one end o£

the positions to the other, three miles long.

The men ih the second lorry jumped out and tried
to take cover ovef the fence, on wb&t I will ca;l the
Cork side of the road, towards the Galtee mountains,
That. lorry was, therefore, stationary on the rosad,

The driver of the first lorry, trying to reverse out of
the position, crashed his vehicle: into the: second lorry.
The men from the: second lorry, wh& had tried to take
cover*over'the fence, were in nalbetter-position there,
because: we: had! men on that side also, and so they came
under fire from these as soon ‘as they had crossed the

fence.

Realising that’ they were in a hopeless posdtion,
they'surrendereﬁ at once. The whole fight did not
last. very long. A few of the.énemy were killed and a
few badly wounded. We bandsged them up. We took

them. up to a house and bandaged them up.

One of the people we had held up before the fight

. began was a parson. He said to Hannigan, "If any
R
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of these pebple:are of my religion, they might like to
see me'". So when the:fight ended Hannigan brought.
along this parson to talk to the enemy wounded. I was
sort of interested. in what he would say to the wounded
men concerned. The first man we brought him to was
dead,. "Oh!", he said, "I could not do anything for a
dead manl®, Theznext:man.was:aliye:but very badly
wounded. = I think he: may have died afterwards. The

parson knelt down beside him and said, "¥ am a Church

"of JIreland clergyman. My poor fellow! Can I do:

anything for you?*. The. tommy said, “dh! Don*t you
worry, old chappled I*lL be alright®. I remember
that so well. T don*t know whether he died afterwards
or not. We: brought the wounded to & house and bandaged

them up. T think we got great praise frqm‘them

.afterwards individually - whether we: got it officially
or not - for the: way we: treated them. We bandaged

them and dressed. their wounds. It was said that by

doing so, we: saved the: lives of several of the fellows

who were wounded, That was near Christmas, 1920.-

It was;coming“op to the winter of 1920.

| The: next thing I remember iss; Donnchadh and

myseif setting off for Cork. Donnchadh"s brother, Dan,
ﬁaé;a.seamah aboard a merchant ship trading between
Eiverpool and other English pérts and Cork. He did a
lot of work bringigg in munitions and ‘guns and anything
like that: he could get. hold of. His ship was due in
Cork at, this time., Jt was coming up to Christmas ‘
and numbers of the:men on the Column had asked Hannigan

to Iet:them.gouhome:for'Christmas, We: discussed this
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situation and. decided that it wouldi be better to break
up the COlumn teﬁporarily and?let‘them all go heme for
Christmas: officially than have them drifting off
independently'in thig way. Donnchadh and I decided to
take ther opportunity of going to Cork to meet‘Dan_agd
pick up whatever stuff he: might have: for us, & feﬁ’
revolvers, ammnition, automatics and as.much stuff

as he: could pieck up.

We left Limerick about two days before Christmas,
T think., We met Dan and we took most. of this stuff
from him'on Christmas Eve., - We disposed of it alright,
althoﬁgh thezhéuse:weiwere‘ig was_raidéd while: we were -
there. We: got all the stuff out. All the women in
the place came élong, packed all the stuff around their
persons and' went off out to a nearby éhurcﬁ, where they
‘remained while the raid was in progress. Thej were: -
not raiding the house: at this time. It was the;streeﬁ
was held! up and the stuff was,, thefefore, got out by
the women before the: raid on the house: itself took

place.

On Christmas morning we went down again to get
some: stuff that remained over: in the ship, including
‘some‘parabeilum stuff Dan Hannigan had for' me: personally
that no one knew anything about at all. This was a
Iittﬂe private agreemeﬁt between Dam Hannigan and me.

I had a parabellun pistol and, if the parebellum
ammunition which he had brought went into the ggneral
émores, I would only get & small share of it. So I
had this private: arrangement with Dan‘that he WQ?Id%

bring this for me andi give it to myself quietly.
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Actually, I think Hannigan knew about this arrangement

but we: did not say anything about it between us.

Weaweht off down again to the ship and, on our
way back across Parnell Bfidget we;were'halted,by the
Tens. T had no gun on me but T had the ammunition and
some other‘loesezstuff, that iem stuff that he had not
handed over to Donnchadh and the boys. It was kept for
me specially. Dan and I were walking together.
Donnchadh and a brother of: mine followed. There were
gix of us and we were: walking in pairs at considerable
intervals., I had my hands in my pocket, unfortunately,
and: one of the Tans tol@ me to ™take your se-and-so: hands
out of your~pockets“. T took them out and_tﬁe other
Tan said, "Wait!h. While ccvering me: With his: gun,

.he ordered me to put my hands_up. Wg both put up our
hands - Dan and myself. I knew that I was for it if I
was caught. We were on this bridge, a swing bridge.
The footpath was: railed off from the roadway by an iron
railing, about four feet. high. We were walking on the
footpath between the outer feiﬁing of the bridge and this
railing, which divided the roadway from us, when the:
Tans held uemug; The pathway was only six or eight

feet wide. We could not run anywhere:.

Tt was uppermost in my mind that I must not be
caught with the ammunition in my pocket. So I‘ﬂit the
Tan who was: holding me up. With my fist and burstlng
past the two of them, I ran across the bridge. They
swore at the courtmartial afterwards that they fired a
hundred and forty shots after me at point-blank range.

They could have caught me with their hands if -they had
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tried to but, relying on their firearms, they kept
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standing back and firing. Following me along,_ they
kept on firing. I don't know how they missed me,

but they did miss me. The only thing I found afterwards
was: a bullet hole through my overcoat. 1 got away

from that crowd of Tans, I was a hardj young men at

the time: and well able to run tooc.

I @id not know the city very well and I’ kept
bearing on to the: quarter fhat I did know, where we had
been étaying, so that eventually I;wgﬁld.get‘in-tduch
with somebody. I ran into a second crowd of Tans who,
apparentlx'hearing the shooting! werg-coming.in‘that
direction. I was caught-thén in between both crowdss

The second crowd started firing at me, and then they '

were firing at me front and rere, Being Christmas Day,

ho shoﬁsror anywhere was open that I might have & chance
of escaping through. I' could not ge£ in anywhéreu,gnd
Iiwésvcaught-in a narrow little mtreet. Iibacggglup
against a fence, a little box or- privet hedge, aﬁd;phey
kept advancing. Tne intercepting party stood fast.

buf the: Tans: who were: following me kept moving up

towards me.

During this time I managed to get rid of a little

" of the ammunition I had in my pocket, into the box-hedge

égaihst which I was pressed. I never went back
aftérwards.fo:see-was It thereg‘ I’ could not get rid
of it all, however, in the time. The: first fellow
that. came up fiféd.stra;ghp.;npo my face with hisll
revolvér. He said, *B. J....! ‘T kept one for youl,

He had: only one round left, fortunately, having
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apparently fired the rest away during theipﬁrsuit. S

* Fortunately for both of us as it happened,'heafiredA
straight into my face:and,lfinstinctivély ducked and
grappled with him. The: two of us struggled for
possession. of the revolver. I was éfterwards accuseﬁ '
of trying to murder this Tan. The. two of us struggled
for his gun. I. was a little bit stronger:than hezwas;
and T pulled it round until it was pointed at him.

I pressed ﬁis own: finger on the' trigger. Eqrtunately
for him ami for me, it had been his last round. He

had told the: truth when he fired it at me.

-I.remeﬁbgred no more then until j:woke:up later,
Another, it seems, had come up, He had no bullet
either. They had fired everything they had, but he
| hit me with ﬁhe:butt of the rifle én top. of the: head.
I. woke up in Union Quey Barracks. I. was handcuffed
when I regained consciousness. They .found this
ammunition alright on me but nothing else of aﬁy
importance except an address I had written on a slip
of paper. Mellows was: after coming back again from
America at this time. and I was to meet;hiﬁ-at:an
sddress in Cork. It wes onerof‘thgxthings I was sorry

about. I had written the address down but no name.

They questioned me. Iigave all sorts of names =~
the usual thing. The first name: I gaye: was Egan.
T hadl some 0ld papérs belonging to an ex-British
officer named Egan, and I gave: that name first. Things
were very hot around the place, and & local R.I.C, man
" told me aﬂterwards:tﬂat it was he saved my Xife by
getting me taken away from Union Quay Barracks to the

. Brideweill,
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sitting on en old stool and one: of the R.I.C. gave me a
kick on the: mouth. - He broke every tooth I had with the
kiek. ﬁnotherrfellow! objecting to this action, hit
him. .They took sides. They were all very drunk.

A D.I. or somebody came on the: scene then and he. got me
taken away.' Iiwas dumped into the: Bridewell. Iigoﬁ
no food, of course. After some time in the Bridewell,
they gave me tea and, whether it was doped or not, I
got the impression that it was doped. I did not
drink it anyway. _I.was:gfraid to drink it. of
course, my teeth were all broxen and I was all blood.
-Whether it was that gave me the taste or not, I don't
know but I thought it was doped and we had such a
térror of these things, I was qfraid.to¢frink it
anyway;

] At about two o'fclock in the morning I was taken
out and brought along into a sort of sittingroom,

along a dark corridor. It WaS:not'&.sittingroom

‘but like a day-room in.a,Barracks. A fire was lighting.
There: was an officer Sitfing at.thg*table and two other
milit&ry-officers;were standing Ey. There were three
of them altogefher. All of them were masked, which
made. me very, uneasy, and I tell you they gave: it to me
if anyone ever got it! They ga&eeme an awfﬁl.doing
there, Bt'startéd off first by one! of the officers
taking out a package of cigarettes and offering me one.
He sald, “Sit down. Take a cigarettel®, T took a
cigarette.. Hg did the usual - went through a whole

Yot of manoeuvres with a big sheet of foolscap and
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making all kinds of osFenﬁatious preparations, but
having 6ffefed me the qigafetfe he said nothing to me.
except just, #¥Sit down! I have some questions to ask",
At this time T had decided I would tell them my name
was Mglone. I thought that was-é safer thing to do
and, if they began to question me abéut Egan, I would
hot be able to substantiate my sssumption of this name.
As T had been known for some time back as Sefn Forde,
there would be very little against Tom&s Malone except
perhaps my escape fpom Mount joy. ~During the time I
nad been in the cell, I had been thinking over the
question of my name when I would be questioned, as I
knew T Would be, and had déci&ed’on’:esuming my own
name, &bout which there: could be .no question of doubt
about my ability to sustain the claim to this name.
While: T knew they had plentyﬁef charges they could
place againsthe&n.Ebrdeg there was very little they
could bring agains;QTomas’Malone.

The officer seated at the table began by asking
me my name. I told him my name was Malone. Hb:said,:
"You gave the: name of Egan'when you were: arrested",

I replied, "These were old papers T found, and 1

thought it would be safer to give that name". Iﬁtold;\*
them I had been in the: Volunteers and had escaped from
MOuntjomfand S0 on Iike that, with the-idea that, as I
thought, half the: truth would' sound a more credible
stbry. He gave me a verf thorough qﬁestioning about
the Volunteer movement generally and,riﬁcluded‘in the
guestions was:: di&,f know: a fellow called Se&n Forde.

It was interesting. I told them I had heard about him
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but fhat‘Iiheard.his health had broken down and that
he: hadi gone to Americé.- He said, %It must have:been
very'recentiy;b He: was in éome ambush - I think it
was:Glén&cufrane - only a week agot. They asked me
hadyI’évér seen him, and T admitted.that I had met him,
They asked me to deseribe him, and I gave them a
description as unlike myself as possible, not that it

would have made much difference.

I thought I was getting 6n very well - guestion
after*q;esxidn after question. I don't know how many
quéstionszhe asked, and I answered them all, to my
own satisfa@tion, He. wrote down very carefully every
answer.,. Wpen he éame ta the end, he took up another
sheet, of paper  and sald, “Now, we W;ll.begin.again,
and this time you will tell me' the truth. When he:
ha&.askéd the f;rst:critical.question and I had given
him the answer as before, he nodded over to one of the

other officers with the remark, "Alright, Jackl®,

" Jack went over very deliberately and, taking up
the tongs,, put them into the: fire. Nobody said anything
for an awfiully long time. Then fhey sort. of nodded at
one another. There: were thfee'of them altogether.

The first fellow was sitting at the table, the second
fellow was sténding on. one side, and the other was at
the. fire. The: second fellow came to me and said,
MTake off yéur coatl!%., He came over: behind me, pulled
off the coat, waistcoat. and éhirt, and stripped me off
down to the waist, ‘Thaaquestioner,'speaking in a

voice of sarcastic politeneés, said, "Now we will ask
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that. question agains So he:asked the:questibn again
and.Iganswered in the same way. On réceiwing'my reply,
" he said, "Alright", nodding towards thé officer standing
by theefire. The tongs were now red-hot, and the third
man-came towards me with them in his hand.  The
. questioner then said, "And now we will ask this question
againl®, .'I gave the:sameaanSWer; The: other fellow
then just touchedlthe=red-ho£ tohgs against my back.
The: pain of the burn was about the last strawiland‘l
loosed my tongue: upon them. I felt that this was not
playing the‘game. I felt that, as their prisoner, they
were-eﬁtitled toIQuestion me and I was answering as_best
I could, to give them as little informetion a; possible
and yet satisfy them, but now they had, by their actions,

decided me to adopt an attitude of defiance.

I told them: I knew as much about:ﬁhe-Volunteers and
the I.R.A. as anyone they had ever got into-their‘clutcﬁes.
I said "I have been polite enocugh up to now to angﬁér
'your quesmioning, but now I will tell you nothing?

I*11 admit I was telling you lies but I won't answer at all
'ndwﬂ. Tne: fellow on the right hit me on the side 6f the -
head and knocked me down. I got up again andiI.told them
~ what Ilthoughtrabout them, referring to them as the
"brave British officers® who could act like this towards
an unarmed and heipless prisoner, I scourged them with
words as best T could. This fellow sald, "Shut upl® |
again and he hit me.- When I was falling over, the fellow
with the tongs, on tﬁe.other side, hit me also, but they
did not knock me out. I was fairly well knocked out _

though. I was not unconscious but I felt & blg groggy.



T3

Then one fellow said to the othér, BOht It*s no use.
It's only a waste of timel" . Hezfook up & glass of
water and threw It into my face. I wiped off my face
#s best: I. eould with.my hand, "Ohi®, he said, “Take
him out and plug him¢", “Qh!®, I said, "Peke me out
and! plug me. You have plugged better men than I,

I was sure they were going to éarry out that. threat,
but having mede up my mind to die I did not feel afraid
and. there was nOafear-that.Iiwould grovel or beg for:

WeTcy.

They callé& in two members of the guard, a
Sergeant and a Corporal, or something like that, and
they had some whispering with them. I was taken out
by these N.C.0.s, and one of them said, "Paddy, you
had better cough up. They aréggoing to plug you". |
#0ntt*, T said, "Plug awayl". I did not mind whether
they.weresgoing to plug me or not at this time, I
had my coat, shiri: and all the rest under my arm.

They did not plug me anyway. They marched me: back
and threw me into the cell where I put on the: clothes
again and flung myself down on the floor. I was half-
dead at the time: from all the beating an@.general_ill-'
treatment. .They had not ﬁsedﬂtherhot iron on me
further than just the once, but I had got a good
hammering, - It was more the: psychological. effect of it
than anything else, I;guppesefiidozé& off asleep
when they c ame in for- me: again. It was about four or
five otclock in the-morning. I don*t. know what time:

it WaSQ They brought me out and put me: up on arlorry.

They brought me to the éddress that was written
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on the: paper they had féund on me, where I was to-have

met Mellows.  Mellows had probably learned all about

my arrest. He would not be staying there anyway.
It was only a place: where I could get in touch and
where I’ could find out where. he: was. The woman of the
house. was a Mrs. Hynes froﬁ Galway, whom fiknew
beforehand. The military pulled me off the lorry and
ran me:upwfowards=the:door-of the house. This woman
was in bed. There Waé‘noiman in the house. Her
husband was on the run too. They ran me up to her
a@d said to her, "Do you know this man?*, -0Of course,
she_kﬁew me: very well, but she answered, “No, I dontt
know him®, I spoke up at this stage and sdid, "Oh,
you do, Mrs. Hynes! Don"t you know Tomé&s Malone?".
Iiwanted’toamention my name as Malone, to prevent any
mention of Seén Forde. Whén.i.g&ve:her-the lead,

she- said, "Gh yes! I know him. He:is Tomfbs Malone

- from such-a-place®*, They took me out again and they

gave herra great questioning about me afterwards, but

'shé_establiéhed that I was TomAs Malone.

I considered making a run for it that time.
T  was still sure I was going to be: executed. While I

was deciding, waiting for them, I 4did not’ get into‘the.‘

. lorry. Remember, it was Christmas night or St.

Stephen's morning - frosty, cold morning. I kept
walking up and down, by the way to keep myself warm,
each time walking a little further‘in both direections.
There was a fellow standing above me and one below

me with rifles, and I was trying to ﬁak@ up my mind
about making a rush past one or other of them. '

Before I could screw my courage: to the: sticking point,
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the: others came: out of the house and put me into the
lorry again.. X was very cold and very battered.

One: of the officers asked me if T would like: to get
into the driver’s cab in front where it was a little
warmer, I saidi ¥ wouldn"t mind, and I got in in _
frdht, He took a flask of whiskey out of his pocket
and offered me a drink. When I refused this, he said,
"It is alright. You need not. be afraid. Tt is not.
&ope& or anything, ;nd it wilﬁ:do you good®, which
would indicate that they @id dope the first stuff that
they gave me. He took a.drink out of -it anyway and
he gaveaip to me. I took a mogthful.and I can'say;

it Was:ﬁery welcome. f.coul&.feel it did me some-gOOd.
ﬁemembe:, I had no food all day up te this time, and

I was after gé;ting kicked and battered very badly.

T was taken back and thrown into the cell again.

There was an old lad in the cell who was
evidently a curfew prisoner - one of those people
arrested for being abroad during the hours of curfew.

Of course, I was afréid to address him because I
ﬁhought he might have been put in there specially to
@raw‘information from me, His wife came: in to see him,
with tea, and he gave: me a iittle drop of the: tea.

¥When being released, I wrote on an émpty cigarette
packet, or something like that, ®If Mrs..Malone wants
to see her husband, he is in the Bridewell". I forget
now at what address I asked him to deliver this ﬁut, .

of course, I was careful not to implicate anyoﬁe.

I should hgve stated that I was married at this

time and: my wife was: in Cork. My marriage had taken
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place. in the éiddle.ef all the war. = I got the message
to her anyway. It was deiiwére&.alright. ~ She came
along and askéd.to:see mes [ had all tne:money-we'had -
£25 or something like thatf; in my pocket and they had
-taken this from me When I was searched butlthey gave it
up to her at my reqﬁest.' Somebody who was friendly
said to her, "You should go to the D.I. and ask him to —
gét your husband: transferred to the;defention barracks“,
or something like that; They hﬁd,some other militar&
prison there. So she asked the: D.I. and he agreed.

He sald that it would be wise because the Tans were out
‘at thls time, following anAambush that had taken place
that. day - some of the ambushes in Cork City or nearby -
and that, When they would come back, they would likely
be!iﬁ_a bad mood. It would be, therefore, undes%rable
that. I should be ready to their hands, The sugéestion
was tnat'they might take me out of the Bridewell and do
o me in, |

' T was transferred to the Miditary Detention
‘Barracks, where other Volunteer prisoners were held.
F'hé@ met a few of the prisoners previoﬁsly. Some of
them hadi not given their- correct names. I remember
Tom Crofts was one of these. I was kept there for a
while and brought out several times ﬁor‘identifigation
rand the usuai thing - spies loeking at. you through.

peepholes,

Then Iw.as brought up: for- courtmartial. I was
accused of having emmunition .and attempted murder -
attempting to murder this Tan in theacircumstances I have

described. I refused to recognise the: Court, and all
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the Tans; vho had arrested me came élong and gave their
evidence, Tpe:Colonel, or whoever-was in chgrge-of
the courtmartial, asked me had T any questions to ask.
T questioned one fellow - the Tan who had tried to
shoot me, and T brought out that he was trying to kill
me. I said, "Did yoeu Ffire: so many shots at me at
point-blank range?®, He admitted he did. I said,,
"When you éamefupatorme;and I had my hands up, 4id you
fire: into my face?®. "I did®, said he, “and T am
seesee sorry, I did not get you tboﬁ*, I said to him,,
"And T suppose you call yourself a good. shot!", which
remark seemed to infuriate him, for he dived his hand

back‘for-his,gun.

The: President. of the:Cburtmartial-intervened at
this: point and severely reprimanded the: Tan f or his
indiscipline and ldck of respect for the Court. He
had him placed under arrest. on the: spot. He ordered
-that;thisaTan be taken into custody when the: Court.
closed but, in the meantime, ordered him to answer my
questions. He: answered the: questions. ¥ said to him,
"Bid you tfyfto shoot me?ﬂ, to which he: answered,,

"Yes®, I said, "When I closed with you, did you not
struggle with me:fén'thg?reﬁolver?“u He: admitted he
did. T explained to the Court: the circumstances of this
struggle. and said that in this case, Wwhere 1t was
clearly a question. of my lifefcr;hisq I felt entitled

" to defend my own life by taking his if T could.

I was acquitted of the charge of attempted murder
but found guilty of the charge of having ammunition.
At that time they had brought in a regulation that the
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peésession of,ammunition'warranfed the death penalty.
They sentenced me to death but, in view of the fact

that I was one of the first - if not the first - who had
been tried under this regulation, the sentence was
commited to I dom“t know;how many years® penal servitude.
I did not mind what the peried was becaﬁse it @id not |
make any difference. I was glad, of course, not. to be
condemned to death:anﬁ,aﬁ that.timé believed there was

no prison built which would hold me for more than a year.

| I was taken then to Cork Jsii., While: I was there,
the: Cork hunger-strikers were there- - the Crewley“sr
from Ballylanders were there also. There was some:
kind of an attempt, or there was to be: some kind of an
.attémpt at a.resche. I was to have_a:revblver=brought
in. A warder in the place: was in the know, and the
prison chaplain acted as our contact medium with the
Volunteers outside:, Actuhlly'he did bring the
rev6lver in to me. There was.a fellow named Joe Murphy
who had.been sentenced to death. Mick Murphy wWas a
Battalion 0/C in Cork. The British had arrested this
Joe Murphy, who» had Iittle or nothing to do with the
movemént} and he: was ‘identified by them as Mick Murphy.
He was tried and sentenced to death in:the belief that
he: was Mick Murphy, Hérwas to be exeeuted on a Saturday
morning but, jﬁst a few minutes before it was time. for
him to go out, through all the 1nfiuegce that. had been
brought to bear on his behalf, thé execution was pestponed
for a week. Again in the second week it was pestponed.
He was eventually reprieved. He_had,nothing whatsoever

to do with the: Volunteer movement. I met him several
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times; - at; least, I could talk to him. When I was out
at, exercise in my little yard, his cell window locked
out upon this yard and I could talk fo him through the
ﬁindow Where he was in the condemned cell. He told me
that he would love: to be executed, that he would rather
be executed than have the death sentence hanging over
his head. This chaplain who brought messages in to me
from outside cammunicated the.instructions:to:me about
_thislpropesal,to)rescue>Murphy. These: instructions
were that he, the Chaplain, Was to bring in ard give me
& revolvers. Arrangéments would be made, through the
.friendlm Warder'ILsuppose” that my: ¢cell door Woul& be.
left open about:theetime that fhesexecutioner, Piefpepoint,
and the prison gévernor or: the chief warder were going
out flor the execution. My cell was on the first
landing andlﬁas, therefore, a little bit above the level
of the heads of those going out on the ground floor.
I'was to crawl along this'landing and wait until the
chief warder  opened the door going out. The: pfiest
was to.be;ﬁith then. too. I was to shoot Pierrepoint
and then make: a rush for the outside,. The-ﬁnivefsity
~wall was covering this door and our own boys were to be
in position on top ef this wall, with & machine gun an&
rifles. Wie were to run towards the wall and up a rope

ladder, then out into the:University_grounds,and,away.

AnywaytAthe execution never came off, So,we»did
not have the satisfactﬁon,of shooting Pierrepoint.
I don't know whether it would. have succeeded or not, .
but it might have. In the-exeitement there was just

a chance that we might have got away with it. _The
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Volunteers assembled in the University on two or three

successive Friday nights or Saturdéy mornings.. .

I was taken out in the middle of the night again,
- put on board some kind of a tender, taken down the
river, transferred from the: tender to a.&estrbier-in
Cork Harbour: and off to Bere: Island. This would be
about five or six weeks after I was arrested, or-aboup
the: beginning of’' the second week oﬂfFebruary* 1921..
There: were: some internees there, including fellows who
had been caught in the: Cahirguillamore dance raid,

Co. Limerick. Jed Dwyer was smongst thosé:who.got
away on that ocecasion. There were several wounded -
;there} and a few fellows killed and a lot. of them
captured. These prisoners were down in Bere Island
when I arrived there, T was taken there with some
others and we spent & short: time. in this Island, just
barbed wire around us. - It only amounted to an

internment camp.

Later on, we: were taken to Spike Island and we
were segregated there, The: "conﬁicts" as they called
them, that is, the sentenced prisoners, were: put in
. one ehd, while those who had not been tried were put in
an internment camp at. the other end. The sentenced
prisongrs had no contact with the fellows who: were’ |
- interned. Everything was going on grand, the usual
plans for escapes and so on being discussed, until some
internee saw me at Mass and he asked a friendly soldier
would. he. take a package of cigarettes over to Sefn Forde.:
This internee was one of our own fellows and he ran in

excitement up to his own 0/C, that is, the prisonerst®
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Commandant, to tell him thaet he: had seen me, Sefn .
Forde as he called me. Now, the 0/C of the internment
c&mﬁ:knew that, if T was there, T was not there under
the name of Se&n. Forde and he, therefore, advised the
other man to say no more about it and keep my identity
secret. Ihezsoldier-came back to him aﬁ&.saidthe
.CDuld not find, Sefn Forde. He: asked him to come ovér
to a certain point, where they could see us,éarading,

to identify me. He went with the soldier alright.

but, having been well drilled about this by his 0/C
beforehand, he feiled to identify me, though he could
see me: quite well. He to0ld the soldier he must have
‘been wrong, that.the=ﬁan:he thought was Se&n Forde

was not he: at. all. The soldier asked him then would
he point-out:the_man whon he:had.thoughtuwas SeanﬂForde,

but he pointed out someone, not me. He: was clever

enough. ' about it.

Father Fitzgerald was chaplain in Spike at the
 time. He: came in to hear confessions, énd_he.brought
in a message: to me. iﬁ the meantine, we had been

in communication with Headguariers outside: and had got
many. méssages in. We thought there was & chance of
bribing some of thefsentriés. Seén McSwiney, a fellow
named Conroy and anothep'némed Seén Twomey - he wouid.be
an uncle or father of Se&n 0 Tﬁama, associated with the
Gaelic League - and several'other'fellows were fell&w-
prisoners with me: and we;were=engage& in planning an
escape.. This message: that Fr. Fitzgerald-brought was
to the effect that the: British authorities suspected my

identity as Sefn Forde and that if there: was any chance
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of my getting out, I should take it as quickly as |
possible. We: were trying to plan a blg escape but

this message. indicated that I should not wait for this

to ma;erialise‘énd that there was an lmmediate: danger

of my identity -being established. | Anynow, the possibility

of the: mass escape was remote.

There was an ambush carried out by Liam Lynch
in Cork just about this time, in the course of which séme
British déspatehes were captured. One: of these
despatches was to the effect that a man answering the
deseription of Sefn Forde was a prisoner in Spike Island
and! that D.¥. Sullivan of Listowel, who was made a D.I.
after his defence of Kilmalleck Barracks and transferred
" tor Listowel, would be able to identify him. Liam
Lynch sent down two fellows to Listowel an&.they shof
,Sﬁllivanxthe following day, or that day. Of course,,
' the‘message said it was;only a matter of time: until
they would get somebody‘else to. identify me. The
message from Liam Lynch to me was that he was sending
an officer to Cobh to see If anything could be done .

about an escape.

In the meantime, of course, we had explored all
the possibilities of escaping, and I asked Frf Fltzgerald
did he think this was urgent. He said it was.

Actually, T was teld thatrevéning to be prepared,.that
I was: being transferred back to Cork.. One of the
soIdiers;said to me, "They must be going to release you,
'Paddy. You are going back up to Cork to-morrow",
I:knew what going back up to Cork meant. That.ﬁaSLthe
fgllowiné morning. When talking to Fr.zfitzgerald,

F
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I asked him could a motor boét come to & certain point
of.the island the: next morning. He said, “Iisuppose_

it could be managed™.

~ Sefn Hyde, who was the officer sent by Liam Lgnch,

was over in Cobh, and it was to him Fr. Fitzgerald took
my messages. Séin Hyde is now a Veterinary Surgeon.

He' is a brother of Tim Hyde, the jockey. Sefin Hyde

said, "Yeém that could be managed®. They would get &
motor boat. These were all the negotiations that were

in it. I said, "If we: have a motor boat at a certain
point, we will make 2 run for it" and on the understanding
that this boat would arrive at the time appointed we

made our arrangements.

We: were eﬁployed'at.this time moving a golf
course for the: officers. The-céqrse ran round the shore
of the island, &nd there was one depression,there whereg
One-cnuld.not:be:sgen from the Sarracks top of tﬁé*island
and where we usually stopped fpr a smoke, We were not -
allowed to smoke in the prison. The usual soldiers
who were with us every day did not mind. They had
becoﬁé friendly. There were always two: of tﬁem'with
us, and then there was an escorting soldier as well,
sometimes:two,.according to the number of fellqws they
nhad to spare, but there was always one, With a rifle,
These two fellows Who were wofking with us - one: of
them had a revolver and the other had notﬁing at all,

He was a sort of a‘golf professionﬂandiwas'there to
- supervise the work., One of the regular escort was a
Sergeant, the other was a Corporal andithe-sgntry was 5;

e
N

private soldier. Usually the sentry even would come:
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intpsthis:depression and have & smoke: with the rest of
ﬁs; but ;he,oneaon;dutx would not;cqme:in'with us on
this day. In view of' this, some: of the lads said,
“We had better put; off the escape until to-morrowt,
We- had intended £o tackle these: fellows and overpower
them. We: had no arms and, therefore,‘theisentry
standing a bit off from us made this task rather
Fifficult. We could have got in a gun by the chaplain
but. there: was no time for this now. I was afraid to
wait until.theafollowing;morning,- I-w&s Iucky we: had
~arranged the business for- that day because, as I said,

I was: due for removal to Cork that evening.

I had a hammer which. I had mending the lawnmower
we were using. McSwiney sgid, "We: had better ﬁut it
off ﬁill to-morrow", I said, "“If you‘will.handlejh
these: two, I will attend to the sentry". -‘Iiwent.down
on my hands and lmees, like a fellow starting for a
100-yards. The:septry saw me: coning alright and
became: confused in the: emergency. His mind hovered
between trying to stand me off‘bj & thrust: of the rifle
towards mer and pulliing the bolt so as.to load a round
into the breech. I had sbout fifteen yards to run up
to him, I think he had no bayonet fixed on the rifle.
He changed his mind. If he had a bayonet on the rifle,
he certainly would have stopped me but he decided to
pull the bolt and load a round into the breech. I
realised that, if he fired a shot, thé fat was in the
fire as far as our escape was concerned, so X closed
with him. I grabbed the rifle just above the muzzle.
and hit him in the temple with the hammer-. He fell
forward snd T hit him a second time to make sure.  He

died about; six weeks afterwards but.T did not learn
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that. until some years Jlater. ﬁicannot remember if he:
had the bayonet fixed on. the rifie-but I think he had
not because, if he had a bayonet on the rifle, he should
have: been able to held me off. The two "WSrking"
party'soléieré“'surrendéredito McSwiney and Twomey
without & struggle andi we tied them up with cords and
towels and old electric cable. '

Sefn Hyde saw the whole thing happening. He
was coming along in the. boat. Wp.did not begin our
activities untill we: saw the=boat:comigg. We: had our
signal arranged. The man who was driving the beat,
although he was kind of semi-friendly, théught this was
going & bit too far.  You see, those: in. the boat
could. see what we were doing, and the: boatman thought
that kilking a soldier with a hammer was involving him
in something he: was not prepared to get mixed ﬁp in.

He made some objectfons sbout driving it and said that
he: would get into trouble. I think Hyde hed gone
thrbugﬁ the form of commandeering the boat. to safeguard
himm.althdugh he, the boatman, was not too bad. He:

was friendly enough.

I jumped into the boat. Seﬁn said something
about fhis man objecting to the course.we were going
to take; up to CrOSShaven,'that.it was & dangerous one.
I said, “Dangeroug or not, the sooner we get out of

here the betﬁert*u I put over my, hand:on:tc>the

-

throttle lever, which was on the: steering wheel, and- -~ .

L

pulled. it fully open. So: we: shot away.

We calculated that, if we got twelve minutes clear,
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we were alright. _Hydg had & car arranged to pick us
up near-Crosshayén..- Weawere-only out about fifty or
sixty yards when we: saw two officers coming along,
playing golf,. an&_heading tdﬁérds thérp230£:where we
had left the soldiers. The faé was in the: fire then,
én&.itlwas‘on;x a“matter=of a ﬁEW_moments until they
wngd_spot US. We had;, théreforey to change our plans
an&:maken as Tast as we coul@ﬁ for the nearest point
of the mainland. We cut short.intoaﬁingaskiddy; :
Thaﬁ“was the: nearest point to land. We:turned in
short to the right. The o0ld’ boatman was grumbling
ébout the danger of rocks aﬁd&kept'slowing-&own the
boat, while ﬁlkept'ﬁutting my hand over him and pulling
the: thratile wide open. ‘

We: saw the: officers actually coming alqng and:
finding the soldiers where we had dumped. them. The
two N.C.0O.s had been &ied up-wifh'oid waste electric
cable that we had found lying around and were gagged
with towels. Of course, the soldier I hed hit with
the hammer was unconscilous. The:other two fellows had
put up no: fight gt;all. Wezhad taken the soldierts
rifle and bayonet and web equipment, containing ammunition.
Wbéhaditheée with us In the boat.  Actually, I found a
ten+bob note in the: leather pecket of‘it afterwards

when we were miles and miles away from Spike.

.Wg did hit the rocks somewhere but we were very
near shore at the time, We were: able to wade: for shore.
I did not w&it for anyone but simply moved- along as fast
as T could, One of the officers who had found the

soldiers we: had trussed up, when he saw what had .
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happened, blew a wnistle first. Then he took out his
refolver and firéd a couple of shots in the air to give;
the alarm. We could see all this from the beat as we
pushed away towards the mainlan@. This‘caused a great
deal of excitement and activity. The British opened
fire with rifles on the boat from. the top of the island
but we were out: of the béat:by this time and moving up

a boreen..

Asaﬁé ran down the: boreen, some coastguards in a
station above us, warned by the shooting from the:
island, ran out as if to intercept us. They had no
coats on, but tﬁey had rifles. At this time they could
not. see us and they did not kgow where the trouble was
coming from. I fired a shot towards them - a sort
of spap shot - which did not hit anybody,; and they ran
in again to the station. They ren straight back in
and we ran down past thergéble end of this station

and ddwn into the: street..

There was a youngster with a pony and p?apm.or
& horse and trap, standing outside a butcher's stall.
¥ looked back. I was leading. *Come on!’-“r I said,
"We have a way of carrying us anyway%. We all piled
into the trap. There weré:onlx the three of us: and
Hyde. I don't know what: became of the boatman.
He made his way home, The four of us. piled into: the:
car. We: galloped the horse as hard and as fast for as
far as he went, until he dropped. The: shafts of fhé..
car- were broken. We piled out of the car. We were

not thrown out - at least, no one hurt or anything like
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that., We: cut across the-corner;df a field, then across
a main road and up a hill on the far side of the main.

road.

We: were: well up the hill, half a mile up the
main road, when we saw the lorries coming along and
dropping soldiers here: and-there to form a cordon.

They searched inwards towards Spike, but because of the
horse and trap we had got just outside the cordon.

Only for-fhat@ of course, we wouldi have been caught
inside: They searched every inch of the ground
inside: of the cordons | '

We footed it then across the mountains,
We: slept that night in Ballinhassig, that is, Sefn Hyde's
nati#e place, I slept in a,dug-ouﬁ there that night.
I got back by easy stages to Limerick. I went on tof
where Sefin Hegarty, that is P.S.'s brother, was in
charge of a Column, and we got on there. I moved on.
towards Mallow and met Liam Lynch somewhere around there.
I exchanged the rifle: for a parabellum with Liam Lynch.
Somebody there told me where I could locate 2 motor-
bicycle, which I commandeered to: take: me on the rest of

my journey.

I got'b&ck Iinto Limérick.&gain, and I wés nearly
being shot b&_our own fellows when I arrived on the
motor-bike. I hadi found out where our fellows were.
Fortunately, there was light enough for them to see and
recognise me. Actually, I.feil.off the bike when I
ran intoc a trench which had been dug in the road and,

when I came to myself, T found three fellows with rifles
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presented at me.  They thought I was some enemy agent

but, when they came: closer to me, they recognised me.

_It was about March of_&pril, 1921, when I
escaped from Spike; and it took me about a week or so
tc get back to our own crowd,'thgt is,, the East Limerick.
Column, who were at that time in.Wgst‘Limerick. Things.
had’ got a bit hot for them in East Limerick and they
had moved into West Limerick for the tlme being, to rest
up and let things settle diown. There had been two:
or three ambushes in the meantime:. My brother,
Seumas, after I was captured, went back with Donnchadh
Hennigan up to Limerick and remained there. He was
made Director of‘Ihtélligence, He was Brigade
Intelligence Officer uﬁlthere from the time of my srrest.

I don't think they filled my position on the
staff,beceuse, when I came back, I was again Vice 0/C,
Very shortly afterwards, however, I was appointedlto
the: Divisional Staff. The Divisions had been formed
in the meantime, and Ernie O'Malley was our- Divisional

Commander,

One of the first operations after this occurred
when I was not a very long time tﬂere at all. We were
in billets outside: Kilfin_anea when word came in that
there was a patrol. That there was & round-up on. us
was the first thing suspected but eventually it
transpired that it: was nothing but -a patrol, and a good
‘many, of the boys were there. We did not all get into
it but we got word around. It was a military patrol.:‘
We, decided we would have & go at them. T felt it was

a long time since T had been in a fight. We had plenty
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of arms. We were fairly strong at that time, plenty
of guns.and rlenty of ammunitibn; i was spoiling for.‘
a fight. We: placed our men anyway. The military

had seen some: movements, fellows running from the
billets to get into position., They dumped their bikes
and reni; They took to the fields and got away from us
alright. We had a sort of a skirmish across country
after them but:they got. away, and we did not get any

of them. We got eighteen bikes from them. That was
all we got as a result of this skirmish.

Shortly afterwgr&s_rfwas down in South Tipperary
at & Divisional Steff meeting. Actually it was at the
previous Divisionsl meeting or'onsthe~wayshome from the
first:Divisionax;meeting, that Sefn Wall, the Brigade
Commander, was: killed in a brush withathe:enémy who
surprised the: officers in a house where they were
billeted. My brother., Seumes, was there at that
meeting, also John Joe O'Brien. ¥ think Hannigan
wés in. it tooc. Wall ran out. He seemed to haeve: kind
of lost his head when_the:placeawas‘surrounded. The
| boys decided to fight 1it: out. He: ran out. of the: house
andi was captured. The Tans shot him afterwards on the

spot. I was not present on this eccasion.

. The: following meeting, I attended as a member of
the: Divisional Staff and I was appointed as Director of
Operations for the 2nd Southern Division. That was the
rank I held af:the;time:of‘the=Truce» | |

I don't think anything much heppened except that -
Jed Dwyer andi I had a bit of & run-in on our oWn With the
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enemy,, jUStfthe two of us together. We were driving
in a car and we were halted. We: fired on the enemy

who tried to hoid us up, and we got away unhurt,

I had a few little: experiences. ' I had a single
combat with a British Intelligence Officer:, named
Captain Brown. Brown;was a tough nail. It was just
outside Kilmallock, T was driving & motor car. I
came: out a bj-road at the back of liount Coote, which was
Lord Daresbury'"s place. : It was one of the by-roads that
we: usually travelled and, just es I approached the
Junction with the main road, Brown passed by the end of’
it, also driving a car. ‘ I kept going and went out on_‘
the road. He: was the local military Intelligence
Officer: andl he: was in uniform at this time, but I knew
hih and he: knew me. He: went on towards Kilmallock
and I turned up the other way, back towards Kilfinane.

I think my course was down a little bit towards him and
down. to the Xeft again - T forget now. T was unable
to: stop or anything from the time I saw him until I

had got out: on.the main road and turned towards Kilfinane.
The car I was driving had.been"captured—from a. District
Inspector somewhere. He:stoppeﬁ-and I stopped. T had
an automatie, but. he fired first. He gave some kind
of an order to halt, I suppose he recognised me.

I stopped too. I was not frightened of him-beéause
there was only himself in the: car, I thought it would
be alright if I could get him, and I suppose he thought
it would be alright if he could éet me. He: fired
anywey and I fired. We: fired three or four shots at

each other but without effect. We were sixty ar
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seventy yards apart and to make a hit at that distance

with the pistol. was an uncertain kind of thing.

My engine was running all the pime; and I put: the
car intc reverse. I began to reverse the car towards
him, so as to close the'&isﬁénce-somewhat, I was
keeping my head down and’ firing an odd shot at him as

I moved.  His; nerve failed as the distance began to

close.  HMore than one: of my bullets had hit. the

windsecreen. of his car and others had hit the back of the

car. He had a.Webley.. It was heavier than my pistod.

_He?skeddadied@in the end. When iﬁcame:to this turn,

the same road: junction wﬂere I had entered the main. road,
I turned my car about. on the road, to head'in_ther
direction he had gone, and gave chase after=him-towards
Kilmallock. ‘I geined a XIittle bit on him and fired a
few more shets after him. I was afraid to go too

near Kilmallock. So: I stopped and cleared off again,

'He got away alright in the: car. Instead. of his

capturing me, I nearly caught him.

During this incident, he:was driving a. car- that

ha&ibeen‘captqred from me.

My wife came: down to East Limerick to see me
Just. before this time, and Bill Hayes and I, a fellow
named Maurice Meade and a fellow named Moiohey -~ four
of us - drove her back té:Boher'in timé for school on .
a Monday morning., We: were: starting back for Limerick
when we. ran into.a.patroi.betweenﬁhenagh and Birdhill,
near where I am liwing at present. She was teaching
at: that time in Boher.. We ran into»a patrol there,

and they called on us to halt. They were Cavalry.
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We: did not halt. We turned the. car. The road was
pretty wide. We swept around in one turn, and we: got
away.. They fired on us alright, but did not hit any

of us.

We were now travelling iIn the wrong direction.
We wanted to/%g Limerick but:we-hit away on towards
Templemore: and’ Borrisoleigh. This was at the time
of the "saint" - Jimmy Walsh. This business was going
on at that time in Templemore. There was a lof of
t#affic:going that way, and we. thought it was a good
thing tor go with. the general.crowd. We even got into
Témp&emorem Whi;e-we weré there seeing the. “"saint",
the house- was raided.' A cordon was thrown ahbove our
car and beliow our car but we were not inside the cordon.
The: Tans searched the house that the boys were supposed
to frequent but never touched the car nor looked at 1t,
although the number on it was D.I. 55 or D.I. 303.
Tﬁis-wés:an imaginary number we had painted. on ourselves.
It was an old car we had captured. 303 was éort ef

significent, you would imagine,

We: got back to Limerick, and we went into Hayes'
in Kiltealy < Bill's place. We were waiting for tea
and T was sitting down playing the piano. I saw &
felliow in khaki running past the window,‘stoopéd down.
8o I knew we were for it. We had to'Jump anﬂ-run for
it quickly. We flung open the door and fired a few"”
shots. Then: out with us and across a hedge - the
three or four of us. -The-military were not yet in
position. They were only surrounding the house at the

them
time and we took/unawares by our sudden rush out.
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Bill Hayes knew the fields and the lanes and we got. away.
'Oﬁ‘course, the: enemy toek the car which: we had left

in Hayes's yard.

This: was élways:a very sore point with me, and

. It was this car that the British Intelliigence Officer

. wasg driving at the time he and I had the duel. That
was half the: reagson I was so anxious to capture.him and
it,. because he had done great boasting about having
captured my car and he had been using it himselif to
drive: around since: its capture. T met him afterwards
during the Truce at a coursing match in Kilmallock. |
We: went into lunch together. There was some kind of a
tent there. A& Lord Daresbury wés;running the coursing
for his friends but we were: Iinvited. Lord Daresbury
was one of the coursing clubyg &nd it was this club |
actually that rén the: ﬁhing. While we were at lunch,
this car whiech Browne was still driving around was taken
by some of our lads. He: came: along to me and made: a

- great. complaint. to me. This was during the Truce.

I promised I woulid get back the: car for him but I did
not succeed iﬁ-getting it back. I don*t know what
became of it afterwards. He: and I chased it a bit along
the. road. I belleve we got within a hundred yards of
it at a peint where the lads ran out. of petrol, When we
declded to give: up the: chase at this point and turned
back without realising that the: car was grounded a short

distance ahead of us. It was a battered old Ford,

Before: we: got back to Bill Hayes's place: We: Wwent

into a publichouse in Birdhill forra drink., While we
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were inside, nineteen Tans stepped off a lorry and
walked in on. top of us.  Some of the lads had gone out
the: back but I was still in the bar, talking to the lady
of the place. The Tans walked in past me: and down
aliong the: bar. One fellow asked me would I have a
drink. I said, “No;thanks“, and asked him would he,
by any chance, have any oil, that I had been in there
inguiring for o0il for- the car. They had: a long
consultation then among themselves, I knew by their
manoeuvres that they suspected me and that It was only
a. matter of time before they would pluck up courage

and go for me.

Aﬁyone would know by the apparent alarm of the
lady benhind thé bar that sqmething—was wrong. ,She
was giving the: wrong change and. serving whiskey instead
of stout and was qbviously.frightened. I had an
automatic and I had a bomb. I had my hands in my coat
pockets and Ifwés trying to work the Qin of thé bomb out
with my finger. T intended, if I had to.run, to
just throw this bomb on the floor and run out the door,
but the woman in the: bar kept coming behind me,
repeating over and.over again, "Jesus, Mary and Joseph!".
I kept whispering to her, "You get out! You get out
of ‘the placel®. T did not like throwing the bomb
while she was there, ' I walked towéras the door, by the
way to look out. There was some xind of a shuffle

behind, and I stepped back again.

The: boys who had gone out inte the yard had .
tumbled to what was wrong and had gone. across to tﬁéiﬁl

far side of the street. They got into position there
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to:covgr-me if I came: out. The woman was trying to
give this message to me but she did not succeed in
comminicating it. Anyway, I stepped out a second time.
My car was facing in the right direction, towards Limerick,
and the: Tan lorry was facing the opposite way.  After
giving a few looks out, I said, "It looks like rain".
The next thing, I moved out guickly, stepped into my

car and pressed the self-starter. Fortunately, the

car was working perfectly because it started immediately
and T drove off;at:once.‘ I had driven 150. or- 200
yards: before the: Tans: got out. the door. They made: a2
d'ive: for the door. It was a narrow little door and
they interfered with each others movements in trying to
get out. They fired a few shots and then jumped into
the tender. The' boys never=intgrfered at all because
they said that. if'I got a bit of a start I.would be.
alright as I knew the country and the by-roads well.

It was dark or near dark, I remember, because
I put off the lights. I took the first turn, up &
by-road, to the left and continued on until I came: to
another c¢rossroads. I stoppéd the car there, and
evidenﬁiy they passed. I came: back again and picked
up Bill and the: boys.

The lady was in a terrible state. We: went of £
We- were not. very long gone when they were: back again,
They asked her did: she know'who I was. They had only
- seen one of us. She sald no, 'she had never seen me,
that. I was a stranger. They told her that I was Sefn
Forde. Apparently they had identified me alright.

Imagine, they knew me: - nineteen of them there - but

{
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fhey had not the plack to try and capture me while I
was there, and-they thought I was alone at the:timem
She pooh-poohed the idea that I was Seén Forde but they
said, "0h, we know him alright and you know him too!l".
She denied all knowlé&ge of my identity. One of tﬁem
said, "There: is nobody else who: drives a car like that:
fellow did“: She said, "If he was Se&n Forde, why
did you not arrest him?"; He replied, "Oh, that
fellow would: get. five or six of us.before'ﬁe would: get
him, and I might be one of the five or six", There
were nineteen of them there and‘they knew who I was,
yet none of them had the pluck to do it. Bill Hayes

~ could tell you alliébout it. The: lady is still there
too - Hassett®s publichouse at.ﬁirdhill. - That was the:

place where the incident happened.

This Birdhill incident occurred before Spike,
that is, before T was arrested at Christmas, 1.920.
The only way I can fix the date of the Birdhill
incident is the time of the: "apparitions" in Templemore
and Jiﬁmy Walshe. Occasionally we: came: up there.
My wife used visit a Fr, Humphreys. He has a brother
a T.,D. up somewhere in Kildare. He: was a curate in
Knocklong and we. used meet occasionally in his house.
Iiwould=often run her back maybe on Monda& morning or on

Sunday night..

We had an ambush at Bruree. We had one at
Kilfinane also. I think the only fight I was in after
comning out of Spike Tsland was the scrap: near Bruree,

apart from small incidents. T had several brushes
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with patrols and the- like, We would be fired on and.

‘that sort of things. We were: often fired on and had

to run. It is amazing all the same when we: look back
on it now, and te: realise that they ﬁere as much

afraid of us as we: were of them In the end.

We: had two scraps on our way back From that
meeting of'theeDivisional Staff. Bob Price, late
Maiorfﬁenéral of the National Army, was in another one
with us. Otlalley was on his way back to inspect
East ﬁimerick and he was moving on to .Cork. Bob‘.

Price was down from Headquartérs. O*lialley was mad

- to haveearfighﬁ. OtMalley was always complaining .

about: these Dublin fellows.coming‘&bwn:an@ saying,.
"Why Ean“tuthese fellows go and have: a fight, and then
go back and’ carry on with their work in: much: the sanme
way as these‘thing3 were done ﬁn Dublin®. They did
not seem to hnderstand how different things were in

the country where, if men went out to take part in an
ambush or suchlike thing, they could not feturn home
because the whole countryside, ineluding the enemy,
Knew who Were‘engaged in the fight. O”M@liey'was very
anxiocus that. we: would run into trouble somewhefeeor*

another, just to show Price that it was not all "jam".

Price had some kind of travellers'" documents or

.somethihg like phat;to show iIf he: was questioned. He:

was posing as a commerciall traveller  in case he was

held up.

On our way back, crossing théyLimerick+Tipperary

road - we: had scouts out - & scout informed us:that there

LR

were two or three policemen from Oola.Barracké at the
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erossroads, ?here;wezwere:about to emerge on to the main
road. We were: travelling in a jennet and car - the
three of us. OfMalley announced "We will aﬁtack.them“;
Price: was not: very keen on this at all. We came along
anyway, but fhey were-goneafrom the cross when we came
out.. I was a bit relieved about this, as well as
Price, but nothing would do Q:tMalley only that we would
have- to folilow them towards the-viliége@ 7 He said,
_“They can't be: ong gone'. He questioned everyone
around as to whether' they had seen them'and.how long
since: they had passed. This was in the middle. of the.
night. They had got to a point near the Barracks =-
three: or four police -~ when O'"Malley started banging
but without any hope: of hitting them at that distance.
They ren to the: Barracks and they opened fire, They
spent. three-quarters of an hour firing from the barrack
windowsi. We: were gone a long time by this. OtMalley
remarked, "If only we had a little more preparations,

we:; would go in. and teke the damn place',

O*lialley mentioned in. his book that, after his
tour of inspection, "I was now in East Limerick where
Tomés Malone was in charge of a Column®". We had the
Column kind of &ivided into two sections at this time.
Hennigan had one: section and I’ha&.the other. The
numbers; were too cumbefsome to handle as one.Column.
He élso said, "I .knew I was in safe hands and I slept
for the first. time for so many nighté“; or something
like that, Héejust;mentions‘that.

,Afterwardsh we: were: going through a demesne up

on the North Cork border and we were: halted by a patrol.



We had to run for it and fire. - Price, O'Malley and
myself were: there, and whatever local fellow was
scouting. It was night time. We got away alright.
We left our horse and ran. The fellow who was driving
the horse was & local fellow and he accounted for
himself alrlght. He said he was going on some message
or another. They reprimanded him for being out after

curfew and let him go at that.

There were hundreds of small incidents of that
kind which are hardly worth reccording even if I could
remember: them all, I think, however, that what I
have: here related covers all the principal and important
incidents with which I was associated up 'te the Truce

of July, 1921,

~
Signed: M ﬂMcwz/.Lw/w

(Tomas O Maoileoin)

Date:: /.2.%('%?;//?{34

~12th May 1953.

Witness::

(J.V. Lawless) Col.

‘BUREAU OF MILITARY HISTORY 1913-91
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Appendix "AY, -

Record of Military Service'of Tyrrellspass Company Irish
Volunteers Easter Week 1916.

We the undersigned hereby certify that Malone's House at Meedin
Tyrrellspass ﬁas garrisoned and defended_against R.I.C. during the
entire week commencing Eéster Suﬁday 1916 and)for part of the
following week. On three different occasione during Easter Week
R.I.C. attempted to capture the house and were repulsed by riflé,
révolvef and shot-gun fire. On all three occasions the attacking
party returneﬁ the fire.- To the best of our recollection these
engagements itook placeuon the Wednesday, Thursday and Saturday of
Eagter Week. The engagement on Saturday lasted longer than a
half-an-hour. One section of the attacking party succeeded in
approaching within 50 yards of the house, Their fire shattered
windows and slates. The house still bears unmistakable evidence
of the attack. On the occasions of the two previous attacks
firing lasted from ten to fifteen minutes and the enemy failed to
get near enough to the house to do effective shooting. The

garrison consisted of:-

Seumas O'Maqileoin'(z);ATomas O'Maoileoin (3); James Morgan (3);
John Jordan (3); John Kelly (3); Patrick Bracken (1); Seosamh
O'Maoileoin (3); Richard Newman (3); Laurence Kelly (1); Eamonn

" o'Carroll (1); Joseph Seery (1); Patrick Seery (1); William Kelly(l1).
The figures in brackets sfter the names indicate the number of
engagements in which each man took part. In addition to the fore-
going the following visited the house during the week and may have
participated in an engagement Joseﬁh Martin, ﬁohn Carey, James
Farrell. All the above men and in addition John J. Brennan,
Patrick Brennan, James Rigney, Michael Newman and Michael Kelly
mobilized on Easter Sunday and took part in preparations during

the previous thrée weeks;

BUREAU OF MILITARY HISTORY 191321
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Seumas and Tomas O'Maoileoin ﬁad é fufther engagement with

a police patrol at Newtown ;hen returning from dislocating
rallways. Patrick Bracken, Laurence Kelly, Michael Kelly,
Seumas and Tomas 0'Maoileoin and James Morgan took part in
the work of dislocating railways at Streamstown and Horseleag.
On the occasions .when Seumas O'Maoileoin and Patrick Bracken
were absent from engagements at Meedin they were engaged in
damaging railways and organizing. - The garrison demobllized
on the Wednesday of the following week but Tomas and Seosamh .
O0'Maoileoin continued to defend the house until the following
déy when they were forced to surrender by an overwhelming
force of R.,I.C. To the best of our knowledge they were the
last two men captured under arms in the Rising. Seumas
O'Macileoin was captured near Limerick where he was
afranging for the.removal of arms that were in danger of
being surrendered. Jaﬁes Morgan, Patrick Bracken, John
Jordan and John Kelly were evading arrest until after the

general release from Frongoch.

Signed on behalf of the garrison:-
Seumas 0'Maoileoin, District 0/C.
Tomas 0'Maoileoin, Coy. 0/C,
James Morgan, Coy. Adj,
We the undersigned solemnly swear that the foregoing
statement is correct in every detail.
Signed: Tomas O'Maoileoin
Patrick Bracken
James Morgan
Sworn before me at Tullamore in the County 6f Offaly
this lst September 1938, and I know the Deponents.

Signed: P. O'Breachain
- A Commissioner for Oaths.
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This is a statement by a neighbour who was

then living about a + mile from our house.

S S S S A —— " ]

I James Mohan, Tyrrellspass, solemnly swear that
Malones' House at Meedin was garrisoned and defended
during Easter Week 1916. Shots were exchanged with
R.i.C. on several occasions and on three occasions

I ssw police going in the direction of the house and

returning and I heard the firing.

I visited the house on the Sunday following Baster
Sunday. There had been firing oﬁ the previous evening,
Thomas gnd James Malone, John Jordan, Patrick Bracken,
Dick Newman and some others present were under. arms.
James Morgan and Joseph Malone were on guard on a hill
nearby which commanded a view of all approaches to the
house, The house bore evidence of the attack. I was '

then living about half a‘mile from Malones' House,
Signed: James Mohan,

Sworn before me at Tullamore in the County of Offaly
this lat September 1938 and I know the Deponent.

Signed: P. O'Breachain,
A Commissioner for Qaths.
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APPENDIX 'B!

COPY.
b 1, Ballydoogan Terrace,
SLICO.
30th December, 1937.

TO WHOM IT MAY CONCERN:

This is to certify that I personally . knew the three
Malones, James, Thomas and Joséph (brothers)lof Meedin,
Tyrrellspass, Co. Westmeath. I was Sergeant in charge of
Tyrrellspass R.I.C. sub-Distriet prior to and during Easter
Week 1916. I was aware from police reports and from
personal observation of the Malones' association with and
activity in the Voiunteer movement. They were then
considered to be the most active members of the movement in
the whole of Co. Westmeath. I received information on the
londay or Tuesday of Easter Week 1916 that lMalone's house
at Meedin ?as occupied by armed men. - The report stated
that the garrison was a étrong one, but I learned later
that the number did not exceed ten or twelve men. It was
sald that the party at Meedin was awaiting reinforcements
and arms from the south when, it was said, they would
attack the surrounding police stations. The police
station at Tyrrellspass consisted of about 8 men and would
not be strong enough to engage a large armed attack. I
know that some patrols in motor cars believed to be from
lullingar ané Rochfordbridge were fired on when they
attempted to approach Malone's house at Meedin and that two
men on bicycles called on by Kilbeggan R.I.C. to halt at a
place namwed Newtown two miles from Kilbeggan in Tyrrellspass

direction fired shots and succeeded in getting away.

'On about the middle of the following week with police

reinforcements from surrounding stations, I raided Malone's
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house at Meedin. At this time the crowd had disbanded but
we ‘vere not aware of the fact. We found Malone's house
barricaded and after some time effected entrance.  Thomas
Malone and his brother Joseph were in an uppér room and for
some time refused to surrender threatening to fire on the
police. He, Thomas, wés armed with an automatic revolver.
I directed some of the police to cover him<with their
rifles and ultimately he ahnd his brother Joseph surrendered.
When we searched;the house after arresting the Malones we
found four or five unloaded revolvers of various patterns

and one .32 rifle.

I took the Malones, Thomas and Joseph, to Mullingar
and handed them over to the military stationed there at the
time, On the -following day the Colonel ccmmanding the
military discharged Joseph Malone on account of his youth
and committed Thomas Malone to Richmond Barracks Dublin to

await trial by Courtmartial.

I was.at Richmond Barracks Dublin in conngction with
Thomas Malone's case a few days afterwards, and was present
in the Court Martial office when the military officer in
charge of the records decided to have Thomas Malone tried
by courtmartial but sﬁbsequently the samne day cancelled’
that decision and sent him under escort with others the

same evening to England for internment.

I am aware that after Thomas Malone's release from
internment he was active in the Volunteer movement and I
- raided his_housé with other police at Meedin on several
occasions with the intention pf arresting him for charges
of illegal drilling. He evaded arrest, however, on |
those occasions. I also know from police reports and my

own experience when subsequently stationed in Cork West
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that James and Thomas Malone were much wanted men by
military and police.. I may add fhat I learned
subsequently that the following men, most of whom I knew
personally, were amongst the garrison at Malone's house in
Meedin on Easter Monday 1916 in addition to James, Thomas;
Joseph Malone viz: James and Michael'Morgan of Tore,
Tyrrellspass, Dick Newman and two of his brothers of
Cloncullane, Tyrrellspass, John J. Brennan and Patrick
Seery of Cloneyheigue, Rathnagore, Westmeath, Patrick
Bracken, brother of Peter Bracken, Tullamore, John Jordan of
Tyrrellsﬁass and a man named Carroll of'Tullamore as well as

others whose names 1 cannot now remember.

(Signed) William J. McGreal

(ex Hd. Const. R.I.C.)

BUREAU OF MILITARY HISTORY 1913-21
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